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تحول در نظام اداری و توســعه - نخســتین بار پس از 
بحران های آمریکای شمالی در دهه ۱۹۸۰ و موفقیت ممالک 
آســیای شرقی در همان ســال ها بود که این پرسش جدی 
مطرح شــد که علت شکســت اولی و موفقیت دومی کدام 
است؟ چرا نهادهای توسعه ای در آمریکای لاتین دهه ۱۹۸۰ 
شکست خوردند اما همان نهادها در شرق آسیا موفق شدند؟ 
از اینجا بود که تمرکز پژوهشگران توسعه بر بستر یا محیطی 

که نهادهای توسعه ای در آن عمل می کنند آغاز شد.
از این زاویه پاســخ پرسش فوق این بود، بستر فرهنگی، 
اجتماعــی و تاریخی در آمریکای لاتین مانع از آن شــد که 
نهادهای توســعه ای در این منطقه موفق شوند درحالی که 
عواملی نظیر فرهنگ منضبط، اخلاق کار سلســله مراتبی 
و وجود هویت های ملی قدرتمند در شــرق آسیا زمینه ساز 
موفقیت نهادهای توســعه ای شد. اما مفهوم بستر یا محیط 
عمل نهادها دقت و کارآیی لازم را نداشــت و نمی توانســت 
برخی موارد را توضیح دهد. با شروع جدی بحث نهادگرایی 
در توسعه مخصوصا در میان اقتصاددانان بحث ظرفیت دولت 
یا ظرفیــت حکمرانی خوب و اعمال حاکمیت به عنوان یک 
متغیر مهم مورد توجه قرار گرفت. حال پرســش این بود که 
یک دولت درعمل چگونه می تواند ظرفیت حکمرانی و اعمال 

قدرت خود را افزایش دهد؟
یکی از پاسخ های معتبر به این پرسش ارجاع به ظرفیت 
نظام بوروکراتیک یا دیوانســالاری در تعبیر وبری آن بود. در 
تعریف وبر از دولت دو مولفه یا ویژگی اهمیت کلیدی دارند. 
انحصار به کارگیری خشونت و داشتن دیوانسالاری کارآمد. اگر 
دولتی بتواند به صورت موثر این دو ویژگی را داشته و از آنها 
اســتفاده کند یک دولت کارآمد است. در حالی که داگلاس 
نورث در بحث توســعه بر اهمیت مهار و کنترل خشونت از 
طریــق معامله در داخل حاکمیت یا همان ائتلاف مســلط 
تاکید می کند، فوکویاما اهمیت نظام اداری کارآمد و مستقل 
را برجسته تر می کند. او معتقد است توسعه، ماحصل ایجاد 
توازن میان سه مولفه اســت۱- نظام اداری مستقل و قوی 
۲- حاکمیت قانون 3- پاسخگو بودن حکومت در برابر مردم 
یا همان دموکراسی. فوکویاما در اثر برجسته خود یعنی نظم 
و زوال سیاسی ادعا می کند وقتی دموکراسی و رای دادن بر 
وجود حاکمیت قانون پیشی می گیرد پدیده ای رخ می دهد 
که می توان آن را حامی پروری نامید. چون بوروکراسی مستقل 
و کارآمدی وجود ندارد که جلوی دست اندازی سیاسیون بر 

اموال عمومی را بگیرد.
سیاست مداران برای حفظ و بسط قدرت به حامی پروری 
سیاســی روی می آورند. تیم های حمایتی خاصی برای خود 
درست می کنند و بعد از برنده شدن در انتخابات آنها را وارد 
بوروکراســی و پست های اداری می کنند. به تدریج نهادهای 
تخصصی به دلیل ورود افراد وابســته به باندهای سیاســی و 
حمایتی ضعیف و ضعیف تر می شــوند و نمی توانند وظایف 
تخصصی خود را انجام دهند. این اتفاقی بود که در دهه های 
گذشــته در یونان رخ داد. نهادهای تخصصی توســعه  مثل 
بانک مرکــزی به تدریج در اختیار وابســتگان و حامیان این 
یــا آن حزب قرار گرفت. همان عده با ورود خود به این نهاد 
حقوق خودشان را افزایش دادند ضمن اینکه به دلیل حمایت 
سیاســی بیرونی خود را موظف به پاسخگویی حتی در برابر 
مافوق خود نمی دیدند. فساد اداری و بالاتر از آن غارت اموال 
عمومی از طریق دیوانسالاری محصول چنین وضعیتی است.

در یونان این دیوانســالاری به قدری ضعیف شد که چند 
میلیــون نفر بدون حضور فیزیکــی در ادارات حقوق ماهانه 
می گرفتند و چند میلیون نفر مرده هم با ثبت نشــدن فوت 
حقوق بازنشســتگی می گرفتند. این درحالی است که مثلا 
درجایی مثل ژاپن بهترین فارغ التحصیلان دانشگاه های معتبر 
بلافاصله بعد از اتمام تحصیلات وارد دیوانسالاری می شوند تا 

آن را حرفه ای و تخصصی اداره کنند.
یا در کره جنوبی دانشجویانی را که قرار است در آینده وارد 
وزارتخانه شوند جهت آشنایی با فلان کشور به دانشگاه های 
آن می فرســتند.همه این موارد گویــای اهمیت زائدالوصف 
دیوانسالاری در توسعه است. چیزی که در اغلب کشورهای در 
حال توسعه و از جمله ایران دست کم گرفته می شود. فوکویاما 
این جمله طلایی اما تلخ هانتینگتون را تکرار می کند که پیش 
از تولید قدرت نمی توان و ای بســا عقلانی نیست که آن را 
محدود کرد. اما در جوامع در حال توسعه و مخصوصا در میان 
روشنفکران آن ضدیت با هر نوع تولید و انباشت قدرت یک 

سنت و باعث افتخار است. 
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آوای اقتصاد در آستانه انتخابات ریاست جمهوری بررسی می کند؛

دولتهایپسازانقلابهرکدامازفروشنفتچقدردرآمدداشتهاند؟
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آوای اقتصاد در آستانه انتخابات ریاست جمهوری بررسی می کند؛

دولتهایپسازانقلابهرکدامازفروشنفتچقدردرآمدداشتهاند؟

دولت سیزدهم، 
کمتر از یک ماه پیش 

با شهادت آیت الله 
ابراهیم رئیسی و سه 
تن از همراهانش قبل 

از موعد قانونی  به 
پایان رسید.

این دولت که در پایان 
سال 1400 کمتر از 

یک سال از روی کار 
آمدنش می گذشت 

موفق شد هم زمان با 
افزایش تولید نفت،  

صادرات آن را نیز 40 
درصد افزایش دهد.

فرزانه عرفانی- هنگامی که برای اولین بار نفت در   
مســجد سلیمان کشف شد؛ کســی حدس نمی زد 
سرنوشت خاورمیانه و جهان به این ماده سیاه رنگ گره بخورد . از 
آن روز نزدیک به ۱۱7 سال است نفت محل منازعات، تعیین قدرت 
و امتیازدهی های تعیین کننده در عرصه اقتصاد و سیاســت جهان 
است. از آنجا که این صنعت ۱۱7 سال است نقش محوری و اساسی 
در اقتصاد ایران دارد در این روزهای نزدیک به انتخابات و تشکیل 
دولت چهاردهم نگاهی شده است به درآمد دولت های پس از انقلاب 

از فروش نفت در دوره های مختلف. 

  صنعت نفت، نقش اول اقتصاد ایران
تقریبا 5۰ درصد از درآمدهای ملی بودجه و ۸۰ درصد از صادرات 
کشور از منابع نفتی تامین می شود. این طلای سیاه بیش از یک قرن 
است که در اقتصاد ایران نقش اول را ایفا می کند. درآمد حاصل از 
فروش نفت برای هر دولت بسیار مهم است. زیرا با تکیه بر آن هم 
می تواند ظرفیت های خود را در درآمدزایی و مدیریت مالی کشور به 
رخ بکشد و هم از توان مالی به دست آمده وعده های انتخاباتی اش را 

در عرصه های مختلف با فراغ بال بیشتری، پیگیری کند. 

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 57 تا 60
این دوره شــامل اولین سال انقلاب و دو دوره ریاست جمهوری 
ناتمام بنی صدر و شــهید رجائی اســت. بر اساس گزارشی که در 
خبرگزاری شانا وابسته به وزارت نفت منتشر شد:»تولید نفت ایران 
پیش از انقلاب و با توسعه میدان های نفتی روزانه ۶ میلیون بشکه 
بود، در ســال های نخست پس از پیروزی انقلاب اسلامی به شدت 

کاهش یافت و در برخی روزها به صفر رسید.«
درآمد نفتی ایران در طول این ســه سال 3۶ میلیارد دلار بوده 

است.

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 60 تا 68
از 3۱ شــهریور 5۹ تا مرداد ۶7 ایران درگیر جنگ تحمیلی از 
ســوی عراق و تبعات ســنگین آن بر پیکره اجتماعی و اقتصادی 
خود بود. با وجود آنکه شهرهای نفت خیز خوزستان، آبادان و ... و 
همچنین پالایشــگاه ها از آسیب و خسارات ناشی از جنگ در امان 
نبودند باز هم صادرات نفت در این سال ها متوقف نشد تا نیازهای 

اساسی کشور در این دوره تامین شود. 
طبق گزارش منتشر شده از خبرگزاری وزارت نفت، شانا؛ تولید 
روزانه ایران در این برهه از 77۰ هزار بشکه در سال ۱35۹ به بیش 

از یک میلیون و پانصد هزار بشکه در سال پایانی جنگ رسید. 
با وجود افت و خیزها و نوسانات شدید قیمت نفت، در آمد ایران 
در این دوره که مصادف بود با ریاست جمهوری آیت الله سید علی 

خامنه ای در دولت سوم و چهارم، برابر با ۱۱۰ میلیارد دلار بود.

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 68 تا 76
در ســال های ریاست جمهوری آیت الله هاشــمی رفسنجانی، 
کشور با چالش های بسیاری روبرو بود. خسارات سنگینی که جنگ 
تحمیلی در پی داشت به همراه تحریم های بین الملل، کاهش تولید و 
درآمدهای ملی و مسائلی از این دست همه و همه به شکل آشکاری 
چهــره آن روزهای اقتصاد کشــور را تحت تاثیر قرار داده بودند. با 
این حال طی این مدت زیر ســاخت های صنعت نفت ترمیم شد و 
صادرات نفت جان تازه ای گرفت. با وجود آنکه قیمت نفت نزدیک به 

۲۸ درصد نسبت به دوره قبل خود کاهش داشت اما درآمد حاصل 
از فروش نفت بیش از ۲۰ درصد رشد کرد. مجموع درآمد ایران از 
فروش نفت در دو دوره دولت پنجم و ششم ۱4۰ میلیارد دلار بود.

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 76 تا 84
در دوره ریاست جمهوری سید محمد خاتمی؛ کشورهای عضو 
اوپک با افزایش تولید روزانه و ایجاد عرضه مازاد باعث افت قیمت 
جهانی در هر بشکه نفت شــدند. پائین ترین میانگین قیمت نفت 
پس از پیروزی انقلاب با بشکه ای ۱۰ دلار در این دوره ثبت شد. 

دولت  هفتم، نفت را در اقتصادش با بشکه ای هجده دلار تحویل 
گرفت و در انتهای دوره هشــتم با 53 دلار در ســال ۸4 به دولت 
بعد تحویل داد. مجموع درآمد نفتی کشــور در این دو دوره ۱57 

میلیارد دلار بوده است.

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 84 تا 92
مجموع در آمد ایران از فروش نفت از زمان مظفرالدین شــاه تا 
سال ۱357 صد و چهل میلیارد دلار بود و مجموع درآمد ایران از 
نفت از زمان روی کار آمدن اولین دولت جمهوری اسلامی تا پایان 
دوره دولت هشــتم 444 میلیارد دلار بود. جمع این دو عدد 5۸4 
میلیارد دلار است. در حالی که مجموع درآمد حاصل از فروش نفت 
طی دولت های نهم و دهم به ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد 

۶۱۸ میلیارد دلار است. 
این نشان می دهد که درآمد ایران از فروش نفت بین سال های 
۱3۸4 تــا ۱3۹۲ بیــش از کل دوره هــای پیش از خــود از زمان 
پیدایش نفت تا امروز بوده اســت. هر چند دولت نهم در نخستین 
سال روی کارآمدنش از فروش نفت درآمدی نزدیک به دولت قبل 
داشــت اما از ســال دوم شــاهد اوج رویایی قیمت نفت در سطح 
جهانی بود که باعث شــد درآمد کشــور طی هشــت سال رکورد 
 عجیبــی در تاریخ ثبت کند. رکوردی که ممکن اســت تا چندین

 دهه شکسته نشود. 

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 92 تا 1400
ایران در اواخر دولت دهم در شــرایط ســخت تحریمی به سر 
می برُد، تولید روزانه نفت به شــکل قابل توجهی کم و دسترسی به 
درآمد حاصل از آن با مشــکل روبرو بود. در کنار این موارد قیمت 
جهانی نفت بار دیگر ســیر نزولی گرفت؛ طوری که از سال ۹3 از 
بشکه ای بیش از صد دلار کم کم به زیر 4۰ دلار در سال ۹۹ رسید. 
با وجود تحریم ها و باز بودن پرونده ایران در شورای امنیت، کاهش 
تولید نفت که بسیار کمتر از دوره های پیشین خود بود، افت قیمت 
جهانی و بالا رفتن عرضه نفت نسب به تقاضا، خروج آمریکا از برجام؛ 
ایران طی هشت سال ریاست جمهوری حسن روحانی توانست 35۰ 

میلیارد دلار از فروش نفت درآمد داشته باشد. 

 درآمد صادرات نفت ایران از سال 1400 تا 1403
دولت سیزدهم، کمتر از یک ماه پیش با شهادت آیت الله ابراهیم 
رئیسی و سه تن از همراهانش قبل از موعد قانونی  به پایان رسید.

این دولت که در پایان ســال ۱4۰۰ کمتر از یک ســال از روی 
کار آمدنش می گذشــت موفق شد هم زمان با افزایش تولید نفت،  

صادرات آن را نیز 4۰ درصد افزایش دهد.
به گزارش روزنامه ایران، درآمد کشــور از صادرات نفت در سال 

۱4۰۰ بر اساس گزارش بانک مرکزی نزدیک به 3۹ میلیارد بود.

همچنین به گزارش خبرگزاری مهر، بر اساس آمار منتشر شده از اوپک، درآمد ایران از فروش 
نفت در سال ۱4۰۱ چهل و دو میلیارد دلار بود. 

فروردین سال جاری خبرگزاری وزارت نفت، شانا؛ به نقل از رئیس گمرک اعلام کرد در آمد 
حاصل از صادرات نفت در سال گذشته نزدیک به 3۶ میلیارد دلار بوده است. 

سال ۱4۰3 سومین سال دولت سیزدهم بود که با انتشار خبر شهادت آیت الله ابراهیم رئیسی 
در یکم خرداد ماه پیش از موعد به پایان رسید و بسیاری از برنامه های این دولت ناتمام ماند. 

 کلام آخر
این روزها انتخابات زود هنگام برای دولت چهاردهم شروع شده و شش نامزد ریاست جمهوری 
در حال رقابت برای سکانداری دولت هستند. به امید آنکه دولت چهاردهم بعد از روی کار آمدن 
خود به فراز و فرودهایی که دولت های قبل تجربه کرده اند توجه کند و در برنامه های خود تأثیر 
دهد. با توجه به آنکه عمده درآمد ایران از صادرات نفت اســت این صنعت همیشــه و در همه 

دولت ها یک صنعت استراتژیک و حساس و درآمد حاصل از آن متعلق به تمام ایرانیان است. 

 پی نوشت:
آمار میزان فروش نفت ایران که در این مطلب مورد استفاده قرار گرفته است از سوی مرحوم 
ترکان، معاون اسبق وزیر نفت و وحید شقاقی شهری عضو هیئت علمی دانشگاه خوارزمی تدوین 
و در خبرآنلاین منتشر شده است. در ادامه جدول درآمد ایران از فروش نفت در دوره های مختلف 

را مشاهده می کنید.

 میزان فروش نفت  دوره
حکومت مظفرالدین شاه تا سال ۱35۲ ۲۶.۸ میلیارد دلار 

سال ۱35۲ تا سال ۱357 ۱۱۲.7 میلیارد دلار 
کل درآمدی نفتی قبل از پیروزی انقلاب ۱4۰ میلیارد دلار 

سال ۱357 تا ۱3۶۰ )دولت موقت، دولت های اول و دوم( 3۶ میلیارد دلار 
سال ۱3۶۰ تا ۱3۶۸ )دولت سوم و چهارم( ۱۱۰ میلیارد دلار 
سال ۱3۶۸ تا ۱37۶ )دولت پنجم و ششم( ۱4۱ میلیارد دلار 
سال ۱37۶ تا ۱3۸4 )دولت هفتم و هشتم( ۱57 میلیارد دلار 

سال ۱3۸4 تا ۱3۹۲ )دولت نهم و دهم( ۶۱۸ میلیارد دلار 
سال ۱3۹۲ تا ۱4۰۰ )دولت یازدهم تا دوازدهم( 35۰ میلیارد دلار 

مجموع درآمدهای نفتی بعد از پیروزی انقلاب ۱4۱۲ میلیارد دلار 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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رونق صنعت لوازم خانگی در دولت سیزدهم
مریم لطفی    |    صنعت لوازم خانگی، در دولت شهید ابراهیم رئیسی وارد مرحله جدیدی از فعالیت شد. 

وزیر راه و شهرسازی با بیان این که مصوبه تعیین سقف اجاره بها هفته آینده ابلاغ می شود،گفت: تعیین سقف اجاره بها مسکن در چند استان باقی مانده است.
مهرداد بذرپاش امروز در حاشیه جلسه هیأت دولت اظهار کرد: اکثر استان ها، سقف اجاره بها را در شورای مسکن استان مصوب کرده اند و تنها چند استان باقی مانده که در روزهای آینده به 

انجام می رسد.
وی افزود: هفته آینده مصوبه سقف اجاره بها شورای مسکن استان ها و شورای عالی مسکن در سراسر کشور ابلاغ خواهد شد.

بذرپــاش بــا اشــاره به اینکه قانون مکانیزم های ســخت گیرانه ای را برای تعیین ســقف اجاره بهای مســکن در نظر گرفته اســت، گفت: این اولین باری اســت که دولت با ایــن ابزار بازار 
 اجــاره مســکن را کنتــرل خواهد کرد و با ابزارهای مشــخصی که در این قانون برای برخورد با اشــخاصی که قانون را رعایت نمی کنند، در نظر گرفته شــده، امیدواریــم وضعیت بازار اجاره

 مسکن سامان پیدا کند.

مصوبه تعیین سقف 
اجاره بها هفته آینده 

ابلاغ می شود

   تجارت ۶ میلیارد دلاری ایران و چین 
در ۵ ماه

 گمرک چین اعلام کرد: تجارت این کشور با 
ایران در ۵ ماهه نخســت سال جاری میلادی به 

حدود ۶ میلیارد دلار رسیده است.
 جدیدترین آمار منتشر شده از سوی گمرک 
چین نشان می دهد مبادلات تجاری این کشور با 
ایران در پنج ماهه نخست ۲۰۲۴ به ۵.۹ میلیارد 

دلار رسیده است.
تجارت ایران و چین در ۵ماهه ۲۰۲۴ نسبت 
به مدت مشــابه ســال قبل کاهش ۹ درصدی 
داشــته است. در ماه های ژانویه تا می سال قبل 
ارزش تجــارت ایران و چیــن ۶.۵ میلیارد دلار 

اعلام شده بود.
واردات چیــن از ایران در پنج ماهه نخســت 
۲۰۲۴ با کاهش ۵ درصدی نسبت به مدت مشابه 
ســال قبل مواجه شده و به یک میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون دلار رسیده است. چین در مدت مشابه 
ســال قبل یک میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار کالا 

از ایران وارد کرده بود.
صادرات چین به ایــران در ماه های ژانویه تا 
می امسال نیز چهار میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار 
بوده که این رقم نسبت به مدت مشابه سال قبل 
کاهش ۱۰ درصدی داشته است. چین در ماه های 
ژانویه تا می سال قبل چهار میلیارد و ۶۰۰ میلیون 

دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
بر اســاس این گزارش چین در ماه می سال 
جاری ۲۴۵ میلیون دلار کالا از ایران وارد و ۵۹۴ 

میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده است. 

  رشد تجارت ایران و آمریکا در سایه 
خنثی سازی تحریم

در حالی که ایران همچنان در تحریم آمریکا 
و متحدانش قرار دارد، اما دفتر آمار این کشــور 
اعلام کرد که صادرات آمریکا به کشورمان رشد 
۵۱ درصدی داشته است و تجارت دو کشور در 

سال جاری میلادی رشد داشته است.
 دولت سیزدهم در شرایطی آغاز به کار کرد 
که تجارت در وضعیت مطلوبی قرار نداشت. دولت 
اعلام کرده بود ارتباط با همه کشــورها از جمله 

همسایگان را در برنامه کاری خود دارد.
زمانی که این هدف اعلام شد برخی منتقدان 
معتقد بودند این کار شدنی نیست، به این دلیل 
که تحریم ها چنین امکانی را در اختیار ایران قرار 
نمی دهد و آمریکا اجازه افزایش تجارت را نخواهد 
داد؛ از سوی دیگر مواردی مانند نقل و انتقال پول 
برای تجارت به عنوان مهم ترین عامل مســدود 
است، اما سفرهای متعدد رئیس کل بانک مرکزی 
به کشورهای همسایه و همچنین کشورهایی که 
ایران با آنها تجارت زیادی دارد باعث شد وضعیت 

این حوزه در مسیر بهبود قرار بگیرد.
یکــی از اهدافــی که بانک مرکــزی در این 
زمینــه دنبال کرد نقل و انتقال پول با ارز ملی و 
یا غیر دلار بود که در برخی کشورها با استقبال 

همراه بود.
حــالا آمارها نشــان می دهد کــه آمریکا در 
طول فعالیت دولت ســیزدهم تجارت خود را با 
ایران افزایش داده اســت؛ این در حالی است که 
حتی به گفته منتقدان دولت، در طول سه سال 
گذشته ۱۰۰۰ تحریم به تحریم های قبلی اضافه 

شده است.
کارشناسان معتقدند رشد تجارت کشورهایی 
مانند آمریکا که ایــران را تحریم کرده به دلیل 
خنثی سازی تحریم هاســت؛ در طول سه سال 
گذشــته ایران عضو سازمان های اقتصادی مهم 
در جهان شــد. بریکس و سازمان  همکاری های 
شــانگهای از جمله همین موارد است. بریکس 
به دنبال ارز مستقل برای تجارت است و همین 

موضوع آمریکا را نگران کرده است.
اخیرا آماری از دفتر آمار آمریکا منتشر شده 
که نشان می دهد صادرات این کشور به ایران در 
چهار ماهه نخست سال ۲۰۲۴ رشد ۵۱ درصدی 
داشته است. هرچند این رقم مطلوب نیست، اما 

رشد آن قابل توجه است.
دفترآمار آمریــکا گزارش خود اعلام کرد که 
مبادلات تجــاری ایران و آمریــکا در چهار ماه 
نخست سال  جاری میلادی به ۳۰.۶ میلیون دلار 
رسیده است. این رقم نسبت به مدت مشابه سال 
قبل از آن ۷۲درصد رشد داشته است. در ماه های 
ژانویه تا آوریل سال۲۰۲۳ بالغ بر ۱۷.۸میلیون 

دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود.

  ثبت رکــوردی جدید در مصرف دیتا 
در کشور

معاون وزیــر ارتباطات گفت: ایــن روزها و 
همزمــان با ایــام انتخابات ریاســت جمهوری، 
جام ملت های اروپا و تعطیلات تابستانی، شبکه 
ارتباطی کشــور در حــال تجربه یــک رکورد 
جدید در مصرف اســت. امیر لاجوردی - رییس 
ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطــات رادیویی 
- با انتشــار پســتی در یک شــبکه اجتماعی 
 داخلــی، اظهار کرد: این روزها شــبکه ارتباطی 
کشــور در حــال تجریه یک رکــورد جدید در 

مصرف است.
وی افزود: همراه اول ۲۵ پتابایت و ایرانســل 
نیز حدود ۲۵ پتابایت در روز را تجربه می کنند.

حفظ سرعت مناسب همزمان با افزایش مصرف 
در دستور کار اپراتورهاست.

لاجوردی گفت: انتخابات ریاست جمهوری، 
جام ملت های اروپا و تعطیلات تابستانی در این 

رکورد مصرف بی تاثیر نیست.
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این صنعت که در دولت گذشــته و با ممنوعیت واردات، در حال تبدیل شــدن به یک مجموعه انحصارگر بود،  با فعال شــدن دولت ســیزدهم،  مجبور 
بــه تغییر رویه و حفظ رقابت شــد. دولت ســیزدهم از همان ابتدای فعالیت خود آب پاکی را روی دســتان تولیدکنندگان لــوازم خانگی ریخت و تأکید 
کــرد کــه اگــر انحصاری در این صنعت اتفــاق بیفتد، واردات لوازم خانگی با هدف کمــک به قدرت خرید و افزایش حق انتخــاب مردم، بهبود کیفیت و 
 کاهــش قیمت هــا، اتفاق خواهد افتاد. این موضوع باعث شــد تولیدکنندگان لوازم خانگی از رفتارهای ســودجویانه فاصله و راه و روشــی را پیش بگیرند 

که شهید جمهور از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم بر آن تأکید داشت و در رأس امور فعالیت های خود قرار داده بود.
با تذکری که شهیدجمهور داد، تولیدکنندگان داخلی لوازم خانگی  بر آن شدند که فصل جدیدی از فعالیت های خود را آغاز کنند، لذا به مرور زمان به 
سبد محصولات تولیدکنندگان افزوده شد و اکنون می بینیم که مردم حق انتخاب وسیعی پیدا کردند. در حال حاضر یکی از بازارهایی که تنوع آن زبانزد 

بوده ، بازار لوازم خانگی است، بازاری که هر فردی داخل آن برود، دست خالی خارج نخواهد شد.

   کاهش رفتارهای سودجویانه
مقوله دیگری که در دوران  خدمت صادقانه شــهید ابراهیم رئیســی مردم با آن روبه رو شــدند، کنترل قیمت لوازم خانگی بود.دردولت روحانی به دلیل 
عدم نظارت مناسب، تولیدکنندگان با تغییر کد کالا، بر قیمت کالای لوازم خانگی در قالب عرضه مدل جدید می افزودند و عملًا تولیدکنندگان،  گرانفروشی 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/04/02
شماره : 1659

رشد ۷۸ درصدی ترانزیت از مسیر ایران 

باید مردم را از زندگی زیر سقف های لرزان آگاه کنیم

اتفاقات بین المللی زیادی در طول فعالیت دولت ســیزدهم رخ داد و کشــورهای 
تحریم کننــده به دنبال کاهش درآمدهای کشــور بودند، اما درآمد کشــور از محل 
ترانزیت افزایش یافته؛ به طوری که در آمار ۲ ماهه نخســت امسال ۹.۲ میلیون تن 
کالا از مسیر کشورمان ترانزیت شده که نسبت به دوره مشابه سال گذشته ۷۸ درصد 

رشد داشته است.
ترانزیت یکی از منابع درآمدی ایران اســت و به دلیل وســعت کشورمان ظرفیت 
زیادی در این زمینه وجود دارد که در طول سال های گذشته دولت ها از این موضوع 
غافل شده بودند، اما در دولت سیزدهم شاهد تغییر قوانین برای رشد ترانزیت بودیم 

که آمارها نیز نشان می دهد این موضوع محقق شده است.
یکی از دلایل مهم برای افزایش ترانزیت در یک کشور امنیت عبوری است و ایران 
امنیت منطقه خود را تامین کرده و مســیر امنی را برای کامیون های عبوری فراهم 
کند، اما عملکرد مناســب دولت سیزدهم در این زمینه توانست آماری مطلوب را بر 

جای بگذارد.
دولت ســیزدهم در شــرایطی آغاز به کار کرد که وضعیت تجارت با همسایگان 
و همچنین با کشــورهای دیگر در وضعیت مطلوبی قرار نداشــت، از این رو اولویت 

دیپلماســی اقتصادی ارتباط با همسایگان معرفی شد. حسین امیر عبدالهیان، وزیر 
شهید امور خارجه اولین هدف دستگاه دیپلماسی را ارتباط با همه کشورهای جهان 
معرفی کرد و گفت: هدف دولت ســیزدهم ارتباط تجاری با همه کشورهاســت اما 

همسایگان در اولویت قرار دارند.

یکــی از زیرســاخت های توســعه ترانزیــت تکمیــل کریدورهــای مختلــف 
ترانزیتی اســت کــه در دولت ســیزدهم به اوج خود رســید و باعث شــد رکورد 
 ترانزیــت در کشــور شکســته شــود. بــه طوری کــه در ســال گذشــته رکورد 
۱۷.۵ میلیون تن ترانزیت در جاده های کشورمان به ثبت رسید و پیش بینی می شود 

به ۲۰ میلیون تن برسد.
قطعا تغییر نگاه دولت سیزدهم از غرب به همسایگان و کشورهای دیگر باعث رشد 
ترانزیت در کشور شد و حمل و نقل کالا از کشورهای چین، هند، روسیه، افغانستان 

و ترکیه طی سه سال گذشته رشد چشمگیری داشته است.
آمار دو ماهه امســال نیز نشــان می دهد بیش ۱۲۵ هزار دستگاه ناوگان ایرانی و 
خارجی حامل ۹.۲ میلیون تن از کشــورمان ترانزیت شده که نسبت به دوره مشابه 

سال قبل رشد ۷۸ درصدی دارد.
کارشناســان معتقدند، توجه به زیرساخت ها و تخصیص اعتبارات کافی، می تواند 
رونق ترانزیت کشــور را بهبود بخشد. این امر بی شک تکمیل کریدورهای کشور به 
ـ جنوب به ویژه مسیر   ویژه ریل چابهار، شلمچه و بصره یا قطعه پایانی کریدور شمال ـ

چابهار- زاهدان را می طلبد.

 مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران گفت: مردم باید آگاه شوند زندگی 
زیر ســقف های لرزان چه خطراتی برای آن ها به همراه دارد و هدف ما این است که 
حادثه تلخ زلزله بم مجدد تکرار نشــود.به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »محمد 
آئینی« در مراسم تفاهم نامه همکاری مشترک بین شرکت بازآفرینی شهری ایران و 
شورای عالی استان ها افزود: همکاری اعضای شوراهای شهر با توجه به وظایف قانونی 
که برای شــهرداری ها در این حوزه دیده شده اســت، می تواند بسیار راهگشا باشد.

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه اعضای شوراهای شهر در ترویج، هدایت و 
حمایت از شتاب بخشی به بافت های فرسوده نقش کلیدی دارند، تاکید کرد: با توجه 
به تاثیرگذاری اعضای شورای اسلامی شهرها از آنان در خواست کردیم در رزمایش 
گروه های جهادی که تا مهرماه به صورت ماهانه در سراســر کشــور برگزار می شود، 
هدایت و راهبری یکی از محلات را بر عهده بگیرند و با توجه به اعتمادی که مردم به 
 اعضای شوراهای شهر دارند، این امر کارآیی رزمایش گروه های جهادی را به شکل چند

برابری ارتقا می دهد.
مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه به عنوان نماینده دولت در 
حوزه بازآفرینی شهری دست استمداد و یاری به سوی اعضای شورای اسلامی شهرها 
دراز کرده ایم، گفت: از اعضای شورای اسلامی شهرها خواسته ایم تا به عنوان سفیران 
بازآفرینی شــهری، در رزمایش گروه های مردمی و جهادی که با هدف آگاه ســازی 
ساکنان بافت های ناکارآمد در جریان است، ما را یاری کنند.به گفته آئینی، موضوع 
این تفاهم نامه همکاری در خصوص محرومیت زدایی و زدودن چهره فقر از محدوده ها 
و محلات هدف بازآفرینی شــهری کشــور، توانمندسازی خانواده ها و تسهیل در امر 
نوســازی مســکن در محلات مزبور در جهت ارتقای سطح آگاهی های ساکنان این 
محلات از طریق بهره گیری از توان و ظرفیت طرفین است.دبیر ستاد ملی بازآفرینی 
شهری پایدار در ادامه ابراز امیدواری کرد تا در آینده نزدیک همه مردم ساکن محلات 
بازآفرینی شهری از حقوق خودشان هم در حوزه نوسازی و هم ساماندهی آگاه شوند 

و با مردمی ســازی واقعی شــاهد جهش جدی در این زمینه باشیم.آئینی با اشاره به 
فرمایشــات رهبر معظم انقلاب درباره نوسازی مسکن، گفت: مطابق گفته ایشان که 
فرمودند »شاید مصلحت نیست دولت مداخله مستقیم کند، اما سرمایه گذاران را به 
صور مختلف تشــویق کنید که خانه های چهار طبقه و پنج طبقه مستحکم بسازند 
که هم دسترســی داشته باشند و هم متناسب با روحیات و فرهنگ ایرانی باشند«، 
به دنبال تشویق سرمایه گذاران برای حضور در بافت های فرسوده هستیم.وی افزود: 
ایشــان همچنین تاکید داشتند کار با ابتکار عمل انجام شود و امیدوارم با همکاری 
اعضای شورای اســلامی شهرها، شاهد ابتکارات محلی در این حوزه باشیم، تاکنون 
بیش از ۲۹۴ شــهر بسته تشــویقی بومی مختص خود را تهیه و تصویب کرده اند و 
اعضای شورای اسلامی شهرها نقش مهمی در تهیه این بسته های تشویقی داشته اند؛ 

امیدواریم با حضور پر رنگ آن ها نوسازی بافت های فرسوده شتاب بیشتری بگیرد.
در ادامه جلســه »شهرام دبیری« رئیس شورای عالی استان ها نیز با اشاره به این 
که این تفاهم نامه در جهت هماهنگی و انسجام بیشتر برای احیای بافت های فرسوده 

و ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی سراسر کشور با شرکت بازآفرینی شهری ایران 
به امضا رسید، عنوان کرد: بر مبنای این تفاهم نامه از همه ظرفیت های دولت، وزارت 
راه و شهرسازی، اعضای شورای اسلامی شهرها، شهرداری ها، مردم و سرمایه گذاران 
اســتفاده خواهد شد تا در مدت زمان کوتاه اقدام های موثری برای احیای بافت های 

فرسوده انجام شود.
وی ادامه داد: بســیاری از وظایف شوراها با این موضوع مرتبط است و طبق قانون 
چندین وظیفه برای شوراها در حوزه بازآفرینی شهری تعریف شده است که همکاری با 
مسئولان اجرایی، نهادها و سازمان های مرتبط در زمینه موضوعات اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی و عمرانی، برنامه ریزی درباره مشــارکت مردم در انجام اقدامات اقتصادی، 
عمرانی، فرهنگی، آموزشــی، تشــویق مردم به توسعه مراکز گردشگری، فرهنگی و 
ورزشــی و مهم تر از همه وضع قوانین، مقررات و سیاســت های تشویقی نوسازی در 
بافت های ناکارآمد و جلب مشــارکت مردم و سرمایه گذاران از جمله این وظایف به 
شــمار می رود. معتقدم این هماهنگی و تعامل منجر به ایمن سازی ساختمان ها در 
بافت های ناکارآمد خواهد شــد.رییس شورای عالی استان ها با بیان این که نوسازی 
بافت های فرسوده بدون مشارکت مردم و بخش خصوصی امکان پذیر نیست، تصریح 
کرد: مهم ترین وظیفه ما تشویق مردم و سرمایه گذاران برای ورود به نوسازی مسکن 
در بافت های فرسوده است و در گام اول اعضای شورای اسلامی شهرها باید در زمینه 
بســته های تشــویقی موجود آموزش ببینند تا بتوانند در راستای آگاه سازی مردم 
فعالیت هــای خود را ادامه دهند.گفتنی اســت؛ همکاری های لازم در جهت تقویت 
نقش تســهیلگری و ظرفیت سازی در شوراهای اسلامی سراسر کشور به عنوان یک 
نهاد مردمی در محلات هدف بازآفرینی شــهری، همکاری های لازم جهت برگزاری 
گردهمایی ها و همایش های علمی پژوهشی، آموزشی و ترویجی مشترک جهت ارایه 
تجربیات در زمینه بازآفرینی شهری محلات هدف، همکاری های لازم جهت اصلاح 

قوانین و استفاده از ظرفیت های طرفین تفاهم نامه به شمار می رود.

می کردند و مردم چاره ای جز خریدن آن کالا نداشــتند. در این خصوص 
شکایت های متعددی تنظیم شد،  اما صدای مردم به جایی نرسید و عملًا 
بخش قابل توجهی از تولیدکنندگان  لوازم خانگی ســال ها در حق مردم 
اجحاف کردند، ولی در دولت شهید ابراهیم رئیسی با نظارت های سختگیرانه،  
تا حدود  زیادی رفتارهای سودجویانه کاهش یافت و تولیدکنندگان لوازم 
خانگی در مســیری قرارگرفتند که بتوانند بخش قابل توجهی از نیازهای 

مردم را محقق سازند.

  کنترل عرضه کالاهای تقلبی
یکی از چالش های جدی صنعت لوازم خانگی تولیدکنندگان زیرپله ای 
بود. عدم نظارت مناسب و بها ندادن به مصرف کننده نهایی سبب شد که 
تولیدکنندگانی در این بازار شکل بگیرند که به قول معروف »فیک« بودند.

 این افراد همان هایی بودند که به اصطلاح گنجشک را رنگ می کردند 
و جای قناری می فروختند. اصول این افراد این گونه بود که از بازار دســت 
دوم ها، لوازم خانگی )داخلی - خارجی( خریداری می کردند و با زدن انواع 
برچســب، تعمیرات اصولی و رنگ کردن، آن کالا را با چند برابر قیمت و 
به اسم نو به مردمی که به دنبال خرید کالای خارجی بودند،  می فروختند. 
همچنین این افراد با ایجاد شــبکه ای، خدمــات پس از فروش را ارائه 
می کردند؛  مشتری هم از همه جا بی خبر در دام این افراد می افتاد. این روال 

به خیلی از خریداران لوازم خانگی صدمه مالی جدی وارد کرد.
 این گروه نوع دیگری هم داشتند؛  برخی از تولیدکنندگان زیرپله ای از 
آنجا که استاندارد و مجوز تولید محصولات خود را نگرفته بودند،  با اجاره 
سوله های کوچک و یا انبار نسبت به تولید لوازم خانگی با برچسب تقلبی 
اقــدام می کردند و مردم هم به خاطر آنکه قیمت این لوازم خانگی ارزان تر 
بود، این کالاها را با عنوان محصول کشــور چین خریداری می کردند. این 
موضوع یک روال طبیعی بازار لوازم خانگی شده بود. اما با فعال شدن دولت 
سیزدهم، رویه ها تغییر کرد و با نظارت های گسترده جلوی عرضه کالاهای 

تقلبی و زیرپله ای گرفته شد.

  روند صعودی تولید و صادرات
هم اکنون حدود ۵۰۰ شــرکت در تولید لوازم خانگی فعال هســتند. 
بر اســاس گــزارش عملکرد تجــارت خارجی ۱۱ ماهه ســال ۱۴۰۰ در 
ایــن مــدت ۲۳۰ هزار تــن لوازم خانگــی بــه ارزش ۳۲۶ میلیون دلار 
صادر شــده که نشــان  از  رشــد این صنعت می دهد. ایــن آمار گویای 
 آثــار مثبــت حمایت از تولیــد داخلــی و مقابله بــا ورود کالای قاچاق

 در این حوزه است.بر این اساس آمارها در مورد وضعیت تولید  لوازم خانگی 
هم مثبت و امیدوارکننده است. 

در سال ۱۴۰۱، تعداد ۱۶ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه انواع لوازم خانگی 
در کشور تولید شد که این رقم در سال ۱۴۰۲ به ۱۹ میلیون و ۵۰۰ هزار 
دستگاه افزایش یافت، یعنی رشد ۱۸.۲ درصدی در این زمینه رقم خورد. 
طبق سیاستگذاری ها در دولت سیزدهم، برای تولید لوازم خانگی در سال 
۱۴۰۳ روی تولید ۲۲ میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه برنامه ریزی شده است؛ 
در صورت تحقق این امر، شــاهد رشد ۱۵ درصدی خواهیم شد. صادرات 
لوازم خانگی در سال گذشــته، ۴۰۰ میلیون دلار بود که نشانگر افزایش 
کیفیت تولیدات انواع لوازم خانگی اســت کــه قابلیت رقابت در بازارهای 

جهانی داشته است.

 شهید ابراهیم 
رئیسی با نظارت های 
سختگیرانه،  تا حدود 

 زیادی رفتارهای 
سودجویانه کاهش 

یافت و تولیدکنندگان 
لوازم خانگی در مسیری 

قرارگرفتند که بتوانند 
بخش قابل توجهی از 

نیازهای مردم را محقق 
سازند.

  هوش مصنوعی، چشم سوم نیروی های نظامی
گراوند واردن می تواند داده ها را از پهپادها و همچنین سلاح های شلیک شده دریافت کند و آنها را برای یافتن اهداف پنهان ارسال کند.، شرکت سازنده سلاح اروپایی موسوم به ام بی دی ای از گراوند واردن که یک کمک دستیار تصمیم گیری مبتنی بر هوش مصنوعی 
)AI( است، رونمایی کرد که از فناوری فراتر از خط دید برای یافتن اهداف پنهان استفاده می کند.به نقل از آی ای، گراوند واردن با سایر دارایی های ام بی دی ای کار می کند و برای کمک به واحدهای نظامی برای تقویت عملیات اطلاعاتی، نظارتی و شناسایی )ISR( طراحی 
شده است.ام بی دی ای که یک سرمایه گذاری مشترک بین سه شرکت اروپایی در بخش هوافضا و دفاع است، موشک ها و سیستم های هر سه شاخه ارتش را تامین می کند.در سناریویی که برای خبرنگاران توضیح داده شد، می توان یک پهپاد را در منطقه ای پر از درخت 
مشاهده کرد. چنین محیطی برای مخفی شدن تانک ها و انجام حملات ایده آل است. حتی سیستم های قابل حمل انسانی نیز برای مقابله با چنین حمله ای با مشکل مواجه هستند.ام بی دی ای پیشنهاد می کند که سیستم موشکی را با سیستم گراوند واردن متصل کنید، 

که می تواند داده های پهپاد را در لحظه تجزیه و تحلیل کند و گزینه های حمله را در مورد مکان هدف و زمان رهگیری آن به کاربر پیشنهاد دهد.
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رشد 4 برابری رشد اقتصادی در دولت رئیسی 

ابوالفضل حمیدی      |     درست یک روز پس از آنکه محمدجواد ظریف نمودار سقوط اقتصاد کشور همزمان با تحریم در دولت گذشته را 
نشان داد تا به مردم بگوید »رشد اقتصادی با وجود تحریم شدنی نیست«؛ بانک مرکزی گزارش رشد اقتصادی سال ۱۴۰۲ را منتشر 

کرد که نشان می دهد اقتصاد ایران در سال گذشته با رشد ۴.۵ درصدی، بالاترین رکورد ۷ سال اخیر را ثبت کرده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: باید با استفاده از دانش بنیان و فناوری روز دنیا صنعت مس را توسعه بدهیم تا بتواند رقابت کند و ماندگار شود.
 عباس علی آبادی در آیین افتتاح کارخانه تغلیظ سرباره مس سرچشمه افزود: امروز هر کس دانشمندتر و فهم بیشتری از مهندسی داشته باشد ماندگارتر است، بنابراین باید با استفاده از 
دانش و فناوری روز دنیا صنعت مس را توسعه داد و قیمت ها را رقابتی و ارزان کرد.وی تصریح کرد: صنعت مس برای خام فروشی ایجاد نشده است ما از شما مهندسان انتظار متفاوت داریم و 
باید صنعت مس را بر اساس محور دانش بنیان توسعه و صادرات آن را افزایش داد.وی با اشاره به صرف هزینه های بالا در تولید آب شیرین از خلیج فارس و انتقال آن به استان کرمان خاطر 
نشان کرد: ما آب را با قیمتی گزاف تولید و به قیمت ارزان به دست مردم می رسانیم همچنین برق، گاز و سایر موارد با قیمت زیاد تولید می شود و ارزان در اختیار مردم قرار می گیرد که اگر 

این روند پیش برود به زودی واردات انرژی را به کشور خواهیم داشت.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: پروژه سرباره مس با استفاده از فناوری روز دنیا امروز در مجتمع مس سرچشمه به بهره برداری رسیده و فعالیت آن آغاز می شود.

استفاده از فناوری روز دنیا 
 صنعت مس را
 ماندگار می کند

با وجود تداوم و تشدید 
تحریم های اقتصادی 
امریکا علیه ایران در 

۳ سال اخیر، رشد 
اقتصادی کشور در سال 

۱۴۰۱ بالغ بر ۴ درصد 
بود که در سال ۱۴۰۲ به 

۴.۵ درصد افزایش یافته 
است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/04/02
شماره : 1659

بر اســاس اعلام بانک مرکزی، رشد اقتصادی کشور در سال 
۱۴۰۲ به ۴.۵ درصد رسید که بالاترین رقم از سال ۱۳۹۶ به بعد 
اســت؛ افزایش رشد اقتصادی در حالی رقم خورده که در ۳ سال 

اخیر، تحریم های اقتصادی امریکا علیه ایران تشدید شده است.
با وجود تداوم و تشدید تحریم های اقتصادی امریکا علیه ایران 
در ۳ ســال اخیر، رشد اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۴ 
درصد بود که در ســال ۱۴۰۲ به ۴.۵ درصد افزایش یافته است. 
همچنیــن رشــد اقتصادی بدون نفت هــم از ۳.۵ درصد به ۳.۶ 

درصد رسیده است.
بر این اساس، متوسط رشد اقتصادی کشور در سه سال دولت 
ســیزدهم )۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲( به ۴.۳ درصد رســید که نسبت به 
متوسط ۸ ساله دولت روحانی )۱.۱ درصد( حدود ۴ برابر شده است.

متوســط رشــد اقتصادی کشور در ۴ ســال دولت دوازدهم 
)۱۳۹۶-۱۳۹۹( نزدیک به صفر و فقط ۰.۱ درصد بود و شــهید 
رئیسی اقتصاد کشــور را در چنین شرایطی در اختیار گرفت اما 
در ۳ سال توانست متوسط رشد اقتصادی ۴.۳ درصدی را محقق 
سازد که رشد خیره کننده  نسبت به عملکرد دولت دوازدهم دارد.

بدین ترتیب متوسط رشد اقتصادی در دولت سیزدهم از دولت 
اصلاحات هم عبور کرد. در ۸ سال دولت اصلاحات، متوسط رشد 
اقتصادی کشــور ۴.۲ درصد بود. متوســط رشد اقتصادی دولت 
احمدی نــژاد هم ۲.۷ درصد و دولت رفســنجانی ۵.۵ درصد بود. 
بنابراین، دولت روحانی ضعیف ترین عملکرد را در رشد اقتصادی 

پس از دفاع مقدس داشته است.
 

   تداوم روند رو به بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور
بانک مرکزی اعلام کرد: بر اســاس محاسبات مقدماتی اداره 

حساب های اقتصادی این بانک، تولید ناخالص داخلی به قیمت پایه 
)به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( در سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۲ به 
رقم ۳۷۵۸.۱ هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به سه ماهه چهارم 
ســال ۱۴۰۱، رشد ۴.۵ درصدی را نشان می دهد. همچنین رشد 
اقتصادی بدون نفت طی دوره مذکور معادل ۳.۹ درصد بوده است.

تحقق رشــد اقتصادی ۴.۵ درصدی در سال ۱۴۰۲ در امتداد 
رشد اقتصادی ۴ درصدی سال ۱۴۰۱ حکایت از تداوم روند رو به 

بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.
بررسی وضعیت سرمایه گذاری در بخش های مختلف اقتصادی 
)به قیمت های ثابت ســال ۱۳۹۵( مبین آن است که در سه ماهه 
چهارم سال ۱۴۰۲ »تشکیل سرمایه ثابت ناخالص« از رشد ۱۴.۲ 
درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن برخوردار شده است؛ 
به طوری که در دوره مزبور، رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در 
دو زیربخش اصلی »ماشین آلات« و »ساختمان« به ترتیب معادل 

۱۱.۳ و ۱۷.۱ درصد بوده است.
در مجموع عملکرد تولید ناخالص داخلی کشور در سال ۱۴۰۲ 
»با احتســاب نفت« و »بدون احتساب نفت« به قیمت های ثابت 
سال ۱۳۹۵ به ترتیب به ۱۵۸۳۸.۴و ۱۴۳۷۸.۹ هزار میلیارد ریال 
رسید که نسبت به سال قبل از آن به ترتیب با افزایش ۴.۵ و ۳.۶ 

درصدی همراه بوده است.
تحقق رشــد اقتصادی ۴.۵ درصدی در سال ۱۴۰۲ در امتداد 
رشد اقتصادی ۴ درصدی سال ۱۴۰۱ حکایت از تداوم روند رو به 

بهبود فعالیت های اقتصادی در کشور دارد.
 

   مؤلفه های رشد اقتصادی در سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۲
بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب گروه فعالیت های اقتصادی 

)به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( نشان می دهد، رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه چهارم سال 
۱۴۰۲ حاصل تحقق رشد مثبت ارزش افزوده در تمامی گروه های اصلی بوده است. در دوره مزبور، 
 رشد محقق شده گروه های »نفت و گاز«، »صنایع و معادن«، »خدمات« و »کشاورزی، جنگلداری 
و ماهیگیری« نســبت به دوره مشــابه ســال قبل از آن به ترتیب معادل ۱۰.۲، ۶.۶، ۲.۸ و ۰.۱ 

درصد است.
بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه نهایی )به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵( در 
سه ماهه چهارم سال ۱۴۰۲ نشان می دهد، هزینه های مصرف نهایی بخش خصوصی، هزینه های 
مصرف نهایی بخش دولتی و تشکیل سرمایه ثابت ناخالص به ترتیب از نرخ های رشد ۳.۷، ۱.۸ و 
۱۴.۲ درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن برخوردار بوده اند. در این دوره رشد تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص به تفکیک »ماشین آلات« و »ساختمان« به ترتیب معادل ۱۱.۳ و ۱۷.۱ 

درصد بوده است.
 

   مؤلفه های رشد اقتصادی در سال ۱۴۰۲
بررســی عملکرد رشد اقتصادی بر حســب گروه فعالیت های اقتصادی در سال ۱۴۰۲ نشان 
می دهد، رشد ارزش افزوده گروه های خدمات، نفت و گاز، صنایع و معادن و کشاورزی، جنگلداری 
و ماهیگیری نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن به ترتیب معادل ۳.۸، ۱۴.۷، ۴.۵ و ۰.۲ درصد 
بود که به ترتیب از ســهمی معادل ۲.۲، ۱.۲، ۱.۱، و ۰.۰ واحد درصد در رشــد اقتصادی ســال 

۱۴۰۲ برخوردار شده اند.
ارزش افزوده بخش صنعت به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ از افزایش ۴.۴ درصدی نسبت به 
سال ۱۴۰۱ برخوردار بود؛ به طور مشخص در این بخش، شاخص تولید کارگاه های بزرگ صنعتی 
۱۰۰ نفر کارگر و بیشتر - با اختصاص سهم حدود ۷۰ درصد از ارزش افزوده بخش صنعت- نسبت 

به سال ۱۴۰۱، رشدی معادل ۳.۸ درصد را تجربه کرد.
بررســی عملکرد رشد شاخص مزبور به تفکیک رشته فعالیت های صنعتی )بر حسب کدهای 
ISIC دورقمی( نشــان می دهد که در سال ۱۴۰۲ از مجموع ۲۴ گروه اصلی، ۱۹ گروه )با ضریب 
اهمیت ۶۶.۸ درصدی از شاخص کل( از رشد مثبت تولید برخوردار بوده اند؛ از جمله این صنایع 
که بیشــترین سهم را در رشد محقق شــده این دوره داشته اند می توان به »صنایع تولید فلزات 
اساسی«، »صنایع تولید وسایل نقلیه موتوری، تریلر و نیم تریلر« و »صـــنایع تولید محصولات 

کانی غیرفلزی« اشاره کرد.
بررسی تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه نهایی در سال ۱۴۰۲ نشان می دهد، هزینه های 
مصرف نهایی بخش خصوصی و تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص به قیمت های ثابت سال ۱۳۹۵ 
به ترتیب از رشد ۴.۱ و ۷.۲ درصدی نسبت به سال قبل از آن برخوردار شده اند که رشد محقق 
شده »تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص« در سال مزبور عمدتاً متأثر از رشد تشکیل سرمایه ثابت 

ناخالص در دو زیربخش ماشین آلات و ساختمان به ترتیب معادل ۷.۹ و ۷.۱ درصد بوده است.
همچنین هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی در ســال ۱۴۰۲ نســبت به سال قبل از آن، 

کاهش ۱.۷ درصدی را تجربه کرده است.

  رئیس کل بانک مرکزی: نرخ رشد اقتصادی ایران از کشورهای منطقه بالاتر است
رئیس کل بانک مرکزی گفت: نرخ رشد اقتصادی ایران بر اساس آمار اعلامی بانک جهانی، از 
بســیاری از کشورها از جمله همه کشورهای همسایه و منطقه بالاتر است. محمدرضا فرزین در 
حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه این نرخ رشد با توجه به متوسط 
نرخ رشد کشور در سال های اخیر خوب بوده است، ادامه داد: با توجه به نرخ رشد سایر کشورها 

نرخ رشد کشورمان در سال ۱۴۰۲ خوب بوده است.
 رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشان کرد: گزارش کامل نرخ رشد در پایگاه اطلاع رسانی بانک 
مرکزی در دسترس قرار گرفته است. فرزین گفت: با توجه به متوسط نرخ رشد کشور در سال های 
گذشــته و بویژه ســایر کشورها در سال ۲۰۲۳ و بر اساس گزارش اخیری که بانک جهانی اعلام 

کرده بالاترین نرخ رشد متعلق به ایران با ۵ درصد بوده است.
 وی ادامه داد: همه کشورهای همسایه و کشورهای منطقه نرخ رشد پایین تری از ایران داشتند 
و با توجه به روند ســال های گذشته نرخ رشد ۵ درصد یک نرخ رشد شتابان و قابل قبولی است 
که امیدواریم همچنان این نرخ رشد در سال جاری هم ادامه داشته باشد. رئیس کل بانک مرکزی 
به نرخ رشد تشکیل سرمایه در کشور اشاره کرد و گفت: نرخ رشد تشکیل سرمایه همچنان نرخ 
رشد بسیار خوبی است. پارسال نرخ رشد تشکیل سرمایه معادل ۶.۷ درصد بود که امسال افزایش 

پیدا کرده و به ۷.۲ درصد رسیده است.
 فرزین بیان کرد: نکته بسیار قابل توجه نرخ بسیار خوب رشد تشکیل سرمایه در فصل چهارم 
است که برابر۱۴.۲ درصد بود. وی گفت: رمز ریال را در کشور اجرایی می کنیم که این پول نقد 
به صورت الکترونیکی است و در اختیار متقاضیان قرار می گیرد تا نیازهای خرد جامعه را تأمین 
کند. این طرح منافع بلندمدت دارد. رئیس کل بانک مرکزی بیان کرد: در مورد رمزارزها اقدامات 
خوبی انجام شده و مقررات به زودی ابلاغ می شود، سندی از سوی بانک مرکزی تهیه شده است 

که به زودی اطلاع رسانی می شود.  

  ۱۵ میلیــارد و ۲۰۰ میلیــون دلار ارز 
موردنیاز واردات تأمین شد

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلا گفت: از ابتدای 
امســال تا ۲۸ خرداد، ۱۵ میلیارد و ۱۸۴ میلیون 
دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی، دارو، کالاهای 
تجاری، واردات در مقابل صادرات و خدمات تامین 

شده است.
به نقل از بانک مرکزی، اصغر بالسینی سخنگوی 
مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران، گفــت: برای 
کالاهای اساسی و دارو ۳ میلیارد و ۵۲۷ میلیون 
دلار، بــرای کالاهای تجــاری و بازرگانی مبلغ ۸ 
میلیــارد و ۵۹۲ میلیــون دلار و بــرای خدمات 
 ۳۲۴ میلیــون دلار و بــرای واردات در مقابــل

 صادرات ۲ میلیارد و ۷۴۱ میلیون دلار تأمین ارز 
صورت گرفت.

وی ادامــه داد: برای واردات کالای اساســی 
کشــاورزی شــامل گندم، دانه هــای روغنی و 
نهاده هــای دامــی ۲ میلیــارد و ۹۳۱ میلیــون 
 دلار، بــرای دارو، مواد اولیــه دارویی و تجهیزات

 پزشــکی ۵۹۶ میلیــون دلار و در مجمــوع 
۳ میلیــارد و ۵۲۷ میلیــون دلار بــرای کالای 
اساســی و دارو ارز بــا نــرخ ۲۸,۵۰۰ تومــان 
 باهدف حمایت از مصرف کنندگان و دسترســی 
اقشار جامعه به کالاهای ضروری با قیمت ارزان تر 

پرداخت شد.
ســخنگوی مرکز مبادله ارز و طــلای ایران 
خاطرنشان کرد: تأمین ارز نیمایی برای »صنایع 
حمل ونقل و خودرو« معادل یک میلیارد و ۱۷۰ 
میلیون دلار، »صنایع تجهیزات برق و الکترونیک« 
معادل یک میلیارد و ۴۰۸ میلیون دلار، »صنایع 
معدنی« معادل ۵۷۳ میلیون دلار، »ماشین آلات 
و تجهیزات تولید« معــادل ۷۴۷ میلیون دلار و 
»منسوجات و پوشاک« معادل ۳۹۷ میلیون دلار 

صورت گرفته است.
بالسینی گفت: این گروه های صنایع همچنین 
به ترتیــب ۶۵۳، ۱۳۹، ۵۲۷، ۴۹۲ و ۲۲ میلیون 
دلار ارز توافقــی یــا واردات در مقابــل صادرات 
تــا روز ۲۸ خردادمــاه ســال جــاری دریافت 
کرده انــد. علاوه بر ایــن گروه هــا، ۴ میلیارد و 
۲۹۷ میلیــون دلار ارز نیمایــی و ۹۰۸ میلیون 
 دلار ارز واردات در مقابــل صــادرات بــه ســایر 

صنایع اختصاص داده شده است.

 دولت برای ایجاد ثبات در بازار لایحه دو 
فوریتی به مجلس داد

سرپرست معاونت پارلمانی ریاست جمهوری از 
ارسال لایحه دو فوریتی »اصلاح و تکمیل برخی 
از قوانین مربوط به تعزیرات حکومتی« به مجلس 
خبر داد.»سید محمود حسینی پور« گفت: یکی از 
مهم ترین اولویت های دولت سیزدهم توجه به رفع 
دغدغه های معیشتی مردم است.وی خاطرنشان  
کــرد که دولت در همین  راســتا به منظور فراهم 
کردن قوانین و مقررات لازم برای ســاماندهی و 
تثبیــت بازار لایحــه ای دو فوریتی را تدوین و به 
مجلس ارســال کرده است.حســینی پور توضیح 
داد: ایــن لایحــه با فراهم کــردن امکان نظارت 
موثر و برخورد مناســب با سوء استفاده کنندگان 
از نیــاز مــردم که با احتــکار یا گران فروشــی 
موجب نارضایتی در جامعه می شوند، نگرانی های 
معیشتی مردم را برطرف می کند.سرپرست معاونت 
پارلمانی ریاست جمهوری رفع خلاءهای اجرایی، 
بهینه ســازی تأثیر اجرای آرای سازمان تعزیرات 
حکومتی در برخورد با تخلفات، سرعت و دقت در 
 رسیدگی و قاطعیت در تصمیم گیری را از اهداف

 لایحه »اصلاح و تکمیل برخی از قوانین مربوط به 
تعزیرات« برشمرد.

دادرسی،  فرآیند  حســینی پور، کوتاه شــدن 
پاســخگویی مطلوب به مردم و تأثیر محســوس 
در بــازار و اقتصــادی کشــور را از مهــم ترین 
فوایــد و نتایــج اجــرای این لایحــه در صورت 
تصویــب در مجلس شــورای اســلامی اســت. 

افزایش دو برابری تولید صنعت خودرو و ساخت قطعات در اردیبهشت 
بر اساس گزارش معاونت نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار، 
تولید صنعت خودرو و ســاخت قطعات در اردیبهشت  ۱۴۰۳، به میزان ۱۰۶ درصد 
افزایش یافت.به گزارش از سازمان بورس، گزارش مقادیر تولید، مبالغ فروش و مصرف 
انرژی صنایع مهم بازار سرمایه که شامل روند میزان تولید صنایع بااهمیت، وضعیت 
فروش صنایع، تغییرات مبلغ فروش ۵۰ شرکت بزرگ بازار سرمایه از نظر ارزش بازار، 
جزئیات مصرف انرژی صنایع بازار سرمایه و نرخ گاز هاب های بین المللی می شود از 
سوی معاونت نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار به همت اداره 

میز صنعت و رتبه بندی ناشران منتشر شد.

  روند مقدار تولید صنعت خودرو و ساخت قطعات
بخش نخســت این گزارش به آخرین وضعیت صنعت خودروسازی پرداخته که 
نمودار ارائه شده، نشان دهنده روند تولیدات صنعت خودرو و ساخت قطعات در هفت 
سال اخیر است.در فصل تابستان به سبب تعطیلات تابستانی خودروسازان و اعمال 

محدودیــت در مصرف برق، میزان تولیدات، روندی نزولی را در پیش گرفته که این 
امر موجب عدم نفع برای ســهام داران می شــود. از سوی دیگر، در فروردین  به علت 
تعطیلات نوروزی با کاهش تعداد روزهای کاری همراه بودیم که این امر باعث روند 
نزولی تولیدات این صنعت شــد.افزایش ۱۰۶ درصدی مقدار تولید صنعت خودرو و 
ساخت قطعات در اردیبهشــت  عمدتاً ناشی از افزایش مقدار تولید نمادهای خودرو 
افزایش مقدار تولید گروه پژو، تارا و خودروهای تجاری نشده سایت ها در ماه گذشته 
صفر بوده، به ترتیب به میزان ۷۲درصد، ۱۲۰درصد(، خســاپا )افزایش مقدار تولید 
خانواده )تیبا، کوئیک، ساینا( و وانت ۱۵۱ به ترتیب به میزان ۷۷درصد و ۱۰۲درصد، 
خپارس )افزایش مقدار تولید گروه ۲۰۰درصد به میزان ۸۶درصد( و خزامیا )افزایش 
مقدار تولید گروه نیسان به میزان ۱۱۹درصد( به ترتیب به میزان ۱۰۹درصد، ۹۹درصد، 
۱۰۱درصد و ۱۱۹درصدبوده است.همچنین دلیل اصلی افزایش میزان تولید و به تبع 
آن رشد مقدار فروش و درآمد صنعت خودرو و ساخت قطعات ناشی از افزایش تعداد 
روزهای کاری اردیبهشت  نسبت به فروردین  و اخذ افزایش نرخ بیش از ۴۵ درصدی 

خانواده پژو پارس، ۱۰ درصدی خانواده هایما و ۲۰ درصدی وانت ۱۵۱ است.

 روند تولید محصولات شیمیایی در ۷ سال گذشته
همچنیــن در بخش دیگر این گزارش، رونــد تولیدات صنعت مواد و محصولات 
شیمیایی در هفت سال اخیر مورد بررسی قرار گرفته که بر اساس نمودار ارائه شده 
در فصل زمستان به سبب اعمال محدودیت در مصرف انرژی گاز، میزان تولیدات از 

روندی نزولی برخوردار شده است.

  وضعیت مبلغ فروش صنایع بااهمیت بازار سرمایه
در راستای روند صعودی صنعت استخراج کانه های فلزی می توان به روند صعودی 
نرخ جهانی سنگ آهن )از ۱۰۸ دلار بر تن در ابتدای ماه به ۱۱۷ دلار بر تن در انتهای 
ماه رســیده است( به دلیل افزایش تقاضای فولاد در چین و نگرانی از کاهش عرضه 

سالانه فورتسکیو استرالیا، چهارمین تولیدکننده سنگ آهن جهان اشاره کرد.
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کشاورزی 

اقدامات منابع طبیعی باید 
در قالب مدیریت جامع حوزه 

آبخیز انجام شود

معاون وزیر جهاد بر اجرای تمامی اقدامات منابع طبیعی در قالب مدیریت جامع حوزه آبخیز تاکید کرد و گفت: طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت بخشی از فعالیت های بیولوژیک 
در مدیریت جامع حوزه آبخیز است.

عباسعلی نوبخت، رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور و معاون وزیر جهاد کشاورزی در دهمین نشست تبیین سیاست ها، برنامه ها، اقدامات و عملکرد معاونت آبخیزداری، 
مراتع و امور بیابان اعلام کرد: تمامی اقدامات منابع طبیعی باید در قالب مدیریت جامع حوزه آبخیز انجام شــود و آبخیزداری یکی از زیربنایی ترین اقدامات منابع طبیعی اســت که در 

برگیرنده اقدامات مکانیکی، بیومکانیکی و بیولوژیک است.
وی با بیان این که طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت تمامی اقدامات منابع طبیعی نیست، بلکه بخشی از برنامه های اولویت دار این سازمان در کنار سایر فعالیت هاست، افزود: این 

طرح به عنوان یک طرح محوری سازمان منابع طبیعی، بخشی از فعالیت های بیولوژیک در مدیریت جامع حوزه آبخیز است.

 با وجود اینکه کالای 
اساسی برنج، محور 

امنیت غذایی کشور 
بوده و به ویژه برنج 

خارجی جز لاینفک 
سفره خانوارهای کم 

برخوردار ایرانی به لحاظ 
قدرت خرید است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/04/02
شماره : 1659

آیین نامه تشکل های مردم نهاد در فرایند تصویب در هیات دولت اصلاح شد
 مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی، امور عشایر و توسعه 
روستایی از اصلاح آیین نامه تشکل های مردم نهاد مصوب هیات وزیران به همت کمیته 

حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی خبر داد.
، مهدی هاشــم زاده افزود: مسئله موانع حقوقی نقش آفرینی گروه های مردمی و 
جهادی به عنوان یکی از دغدغه های اصلی و جدی فعالان این حوزه به شمار می آید 
که مرتفع نمودن آن مورد تأکید چندباره رئیس جمهور شهید حضرت آیت الله رئیسی 

)رضوان الله تعالی علیه( بوده است.
مســئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی اظهار داشت: رفع 
موانع نقش آفرینی و اســتفاده از ظرفیت تشکل های مردمی از جمله هویت حقوقی 
این گروه ها، از ابتدای شــکل گیری شورای عالی جهاد سازندگی و در راستای توسعه 

حرکت های مردمی و جهادی در دستور کار دبیرخانه این شورا قرار گرفته است.
وی افزود: کمیته حقوقی دبیرخانه شــورای عالی جهاد سازندگی پس از بررسی 
آئین نامه ها و دستورالعمل های موجود در جهت اصلاح آیین نامه تشکل های مردم نهاد 
مصوب ۱۳۹۵ هیات وزیران با برگزاری جلسات متعدد کارشناسی با حضور فعالان 

و صاحب نظران حوزه حکمرانی مردمی اقدام نموده است.
هاشــم زاده ادامــه داد: پیشــنهاد اصلاح ایــن آیین نامه به سرپرســت محترم 

ریاست جمهوری ارائه گردید که ایشان ضمن استقبال از انجام این مهم، اصلاحیه را 
جهت بررسی و طی نمودن فرایند تصویب در هیات دولت به دبیرخانه هیات دولت 
ارجاع دادند.مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی ادامه داد: 
اصلاح این آیین نامه به عنوان تنها سند بالادستی مربوط به تشکل های مردم نهاد در 
دولت می تواند تأثیر بســزایی در رفع موانع نقش آفرینی گروه های مردمی و جهادی 

در تعامل با دستگاه ها اجرایی داشته باشد.
وی بیان کرد: ۷ اشــکال آیین نامه مصوب ســال ۹۵ که مهم ترین آن ها؛ تعریف 

و معین نمودن ماهیت گروه های مردمی، دقیق کردن دامنه شــمول تشــکل های 
مردمی، مســئله واگذاری خدمات به تشــکل های مردم نهاد و هم افزایی نهادهای 
 متولی صادرکننده مجوز گروه های مردمی بوده اســت در این آیین نامه مورد توجه

 و اصلاح قرار گرفت.
هاشــم زاده با اشــاره به ضرورت ایفای نقش دولت در بسترسازی و تسهیلگری، 
مانع زدایی و تنظیم گری برای توسعه حرکت های مردمی و جهادی خاطرنشان کرد: 
دولت چهاردهم می بایســت در امتداد مسیر ریل گذاری شده دولت شهید رئیسی و 
در جهت استفاده از ظرفیت بی بدیل گروه ها و تشکل های مردم پایه در حل مسائل 

اولویت دار کشور گام بردارد.
مسئول کمیته حقوقی دبیرخانه شورای عالی جهاد سازندگی افزود: نقش دولت در 
حکمرانی مردمی به تعبیر رئیس جمهور شهید باید هدایت و حمایت از حرکت های 

مردم پایه باشد و در این راستا برای تقویت گروه های مردمی اقدام کنند.
وی خاطرنشان کرد: احصاء خدمات قابل واگذاری به گروه های مردمی و طراحی 
فرایند مردمی سپاری از جمله دیگر اقدام های بدیع و مهم شورای عالی جهاد سازندگی، 
امور عشایر و توسعه روستایی بوده است که به دولت آینده توصیه می شود در راستای 

تحقق این مهم گام بردارد.

بازنگری در سیاست های تامین بازار برنج
کریم حسن پور|   سخنگو انجمن واردکنندگان برنج ایران اعلام کرد: در آستانه دوره ممنوعیت واردات برنج و باتوجه به مقادیر 

محدود ترخیص شده این محصول از ابتدا سال تا کنون ضرورت بازنگری درسیاست ها اجتناب ناپذیر است.

  تجهیزات وسایل نقلیه موتوری

مومنی  :خبرنگار گلســتان -سرهنگ عباس 
مهاجربسطامی رئیس راهنمایی و رانندگی استان 
در گفت گو با خبرنــگار خبرگزاری پلیس اعلام 

داشت: 
برابــر ماده ۵۵ آئین نامه راهنمایی و رانندگی؛  
کلیه وسایل نقلیه و یدکش ها و تراکتورهای بارکش 
حداقل باید چراغ هایی به شرح زیر داشته باشند؛ 
۱_ دو چراغ بزرگ با نور سفید یا زرد با قابلیت 

تبدیل به نور بالا و پایین در دو طرف جلو.
۲_ دو چراغ جانبــی کوچک با نور قرمز برای 
تشخیص عرض عقب وسیله نقلیه در منتهی الیه 

هر یک از دو سمت عقب.
۳_ دو چراغ کوچــک با نور قرمز برای توقف) 
چــراغ ترمز( در عقب وســیله نقلیه که همزمان 
با گرفتن ترمز روشن شــده و از فاصله ۳۵متری 

دیده شود.
۴_ یــک چراغ کوچک با نور ســفید در عقب 
برای تشخیص شــماره پلاک، نور این چراغ باید 
برای تشخیص شــماره پلاک از فاصله ۲۵ متری 

کافی باشد.
۵_ دو چراغ کوچک به رنگ سفید یا زرد برای 
نشان دادن حرکت با دنده عقب ) چراغ دنده عقب( 
این چراغ ها نباید چشم رانندگان  را اذیت کند و 

فقط برای راندن به عقب روشن شود.
۶_ دو راهنمــای الکترونیکی با نور زرد در دو 
طرف جلو و دوتای دیگر از آن با رنگ قرمز یا زرد 
در دو طرف عقب برای اعلام قصد گردش به چپ 
یا به راســت و یا تغییر خط حرکت، نور این چراغ 
ها در روز باید از فاصله ۳۵ متری قابل دیدن باشد.
۷_ یدک و نیمه یدک های  متصل باید دارای 
چراغ های مندرج در بندهای قبلی و دو راهنمای 

عقب  باشند . 
۸_ دو چراغ چشــمک زن در جلو و دو چراغ 
چشــمک زن در عقب که به طور هم زمان برای 
اعلام هشدار ، احتیاط و یا خطر به رانتدگان دیگر 

به کار برده می شود.

 ایجاد شــبکه مخابراتی، دیسپاچینگ 
مطمئن و قابلیت مانیتورینگ با بهره برداری 
از فیبر نوری خط ۲۳۰ کیلوولت )چهل مایل 
_ نیروگاه افق ماهشهر( شبکه برق منطقه ای 

خوزستان

مدیر دفتر نظارت بر طرح های خطوط شرکت 
برق منطقه ای خوزســتان گفت: عملیات احداث 
فیبر نوری بر روی خط ۲۳۰ کیلوولت چهل مایل 
 ـ نیروگاه افق ماهشهر به پایان رسید و آماده بهره 
برداری گردید.مهدی زیبایی فر بیان کرد: عملیات 
احــداث فیبر نوری بر روی خــط ۲۳۰ کیلوولت 
چهل مایل  ـ نیروگاه افق ماهشــهر شامل تأمین 
تجهیزات، نصب و سیمکشی به طول ۲۰ کیلومتر 
مدار به پایان رسید و آماده بهره برداری گردید .وی 
با بیان اینکه ارزش سرمایه گذاری این پروژه بالغ بر 
۲۵ میلیارد ریال بوده است، تصریح کرد: تکمیل 
رینگ دیسپاچینگ در ناحیه جنوب شرق خوزستان 
از جمله اهداف بهره برداری از این پروژه بوده است.

مدیر دفتر نظارت بر طرح های خطوط شرکت برق 
منطقه ای خوزستان افزود: ایجاد شبکه مخابراتی و 
دیسپاچینگ مطمئن، ایجاد قابلیت مانیتورینگ و 
ویدئو کنفرانس بین نواحی و ایجاد ارتباط مخابراتی 
بسیار مطمئن جهت انتقال حجم بالای اطلاعات 
با کیفیت بسیار خوب از دیگر اهداف بهره برداری 
از این پروژه بوده اســت.قابل ذکر است که از مهر 
مــاه ۱۴۰۲ تاکنون ۳ پروژه احداث فیبر نوری به 
طول ۱۰۰ کیلومتر با ارزش ســرمایه گذاری ۱۲۵ 
میلیارد ریال در شبکه برق منطقه ای خوزستان به 
پایان رسید و وارد مدار شد.شرکت برق منطقه ای 
خوزستان مسئولیت تامین و انتقال برق در ۲ استان 
خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

 پیش بینی خرید ۱۵۰ هزار تن
رئیس جهاد کشاورزی استان تهران از رشد ۳۰ 
درصدی تحویل گندم در استان تهران خبر داد و 
گفت که از ابتدای فصل برداشت تاکنون بیش از ۸۰ 
هزار تن گندم از کشاورزان استان خریداری شده 
است.»جبرئیل برادری« افزود: از مجموع ۴۶ هزار 
هکتار اراضی زیرکشت گندم استان تهران، تا امروز 
بیش از ۸۰ هزار تن گندم تحویل مراکز خرید شده 
اســت.رئیس جهاد کشاورزی استان تهران اظهار 
داشــت: این میزان گندم خریداری شده مربوط 
به ۳۰ هزار هکتار از اراضی گندم اســتان است و 
خرید تضمینی تا پایان تیرماه ادامه خواهد داشت.

 مجیدرضا خاکی، سخنگو و معاون انجمن واردکنندگان برنج ایران با اشاره به اعمال ممنوعیت قریب الوقوع ترخیص برنج از ابتدای مردادماه 
ســال جاری و عدم بازگشــایی سهمیه ثبت ســفارش برنج برای تیرماه تا این لحظه گفت: این نگرانی وجود دارد که با توجه به مهلت اندک باقی 
مانده کمتر از یک ماه و همچنین تعطیلات رسمی کشورهای هند و پاکستان، امکان خرید، حمل و ترخیص محموله های برنج از گمرکات کشور 

تا پیش از دوره ممنوعیت عملًا ممکن نشود.
خاکی با اعلام این مطلب ادامه داد: این مســاله در کنار واردات محدود ۲۳۰ هزار تنی برنج طی ســه ماه نخســت ســال، به ویژه در آســتانه 
فرا رســیدن ماه محرم که از مقاطع پرمصرف این محصول اســت، می تواند زمینه ســاز کمبود برنج در بازار، رسوب کالا در گمرکات و همچنین 
تحمیل هزینه های مضاعف به بازرگان از جمله دموراژ، انبارداری، فســاد کالا، اســتهلاک ســرمایه و نظیر آن شود؛ هزینه هایی که در نهایت خود 

را در قیمت تمام شــده کالا نشــان می دهد و طبیعتاً این قشــر آسیب پذیر 
 اســت که بــرای تأمیــن برنج مــورد نیاز خــود متحمل پرداخــت هزینه

 بیشتری می شود.
او با بیان اینکه تا پیش از این واردکنندگان برنج برخوردار از نوعی معافیت 
بودند که بدون طی تشریفات زمان بر ثبت سفارش، خرید و حمل محموله های 
برنج به کشــور را انجام دهند، گفت: با وجود اینکه کالای اساسی برنج، محور 
امنیت غذایی کشور بوده و به ویژه برنج خارجی جز لاینفک سفره خانوارهای 
کــم برخوردار ایرانی به لحاظ قدرت خرید اســت، اما اکنون چنانچه هرگونه 
محموله ای از این کالا بدون ثبت ســفارش به مرزهای کشــور نزدیک شود، 

قاچاق محسوب می شود.
خاکــی همچنیــن اضافــه کرد: حتــی اگر مــدت زمان ثبت ســفارش 
تــا امــکان وصــول محموله هــای برنــج نیز کافــی باشــد، اما بــه دلیل 
ترافیــک بــالا در پایــان تیرمــاه و ظرفیت نامتناســب لجســتیک موجود 
 در خطــوط کشــتیرانی، بنــادر و حمل ونقــل داخلــی، حمــل، ترخیص 
هزینه هــای  صــرف  بــا  و  زمان بــر  محموله هــا  ایــن  بارگیــری  و 
پایانــی  مــاه  اســت،  نیــاز  رو  ایــن  از  و  می پذیــرد  صــورت   گــزاف 
قبل از دوره ممنوعیت با سیاست ها و برنامه ریزی ویژه ای از سوی دست اندرکاران 

امر همراه باشد.
ســخنگوی انجمــن واردکننــدگان برنــج ایــران در بخــش دیگری از 
ســخنان خود بــه دیگر مشــکلات پیــش روی واردکنندگان برنج اشــاره 
کــرد و بــا انتقــاد از اخــذ تعهد بی قیــد و شــرط از واردکننــده و وجود 
 فرآینــد مبهم و پیچیده بــرای رفع تعهد ارزی واردکنندگان کالا مشــمول

 نرخ ارز ترجیحی گفت: سیاست های این چنینی این شائبه را به وجود آورده که 
گویا تمامی دریافت کنندگان ارز ترجیحی متخلف یا مجرم هستند و باید خلاف 
آن را ثابت کنند. حال آنکه به تناسب ارزی که با چندین ماه تأخیر تخصیص 
خواهد شد، بازرگان کل بار برنج ترخیص شده خود را با قیمت محاسباتی بر اساس 
 دستورالعمل های سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و با وجود 
بــه تأخیــر  یــن  ا ز  ا شــی  نا مختلــف  ینه هــای  هز  تحمیــل 

 فروش رسانده است.
وی اضافــه کرد: هــم اکنون آخریــن تخصیص ارز صــورت گرفته برای 
برنــج وارداتــی مربوط بــه محموله های اظهــاری تا پایان بهمن ماه ســال 
 ۱۴۰۲ اســت و حســاب کوتاژهای از اســفندماه ســال گذشــته تا به امروز 

تسویه نشده است.
خاکــی همچنیــن با اشــاره به عــدم اجــرای دســتورالعمل حمایتی 
خریــد برنج ایرانــی مبنی بر صدور مجوز تشــویقی ثبت ســفارش به ازای 
خریــد برنــج ایرانــی ادامه داد: بــا وجود حمایــت از کشــاورزان داخلی و 
 خریــد ده ها هزار تن برنــج ایرانی از ســوی اعضای انجمــن واردکنندگان 
برنج ایران از ماه ها قبل، اما تاکنون مجوزی برای ثبت ســفارش از این محل 
صادر نشــده و این مساله باعث خدشه دار شدن اعتماد میان بخش خصوصی 

و متولی دولتی می شود.

خرید ۹۰۰ تن دانه روغنی از کشاورزان تهرانی
 رئیس جهاد کشاورزی اســتان تهران از افتتاح ۱۷۸ پروژه 
کشــاورزی به ارزش ۶ هزار و ۱۶۵ میلیارد ریال در هفته جهاد 
کشــاورزی خبر داد و  گفت: از ابتدای فصل برداشــت تاکنون 
حدود ۹۰۰ تن دانه روغنی از کشاورزان استان تهران خریداری 

شده است.
جبرئیل برادری در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره 
میزان خرید و سطح زیرکشت دانه های روغنی استان تهران افزود: 
تاکنون حدود ۹۰۰ تن دانه روغنی در سطح زیرکشت یک هزار 

و ۵۰۰ هکتار اراضی زراعی استان تهران خریداری شده است.
رئیس جهاد کشاورزی استان تهران اظهار داشت: امسال در برداشت محصولات استراتژیک شرایط اقلیمی خوبی داشتیم 

و عملکرد در واحد سطح افزایشی بوده است.
وی با بیان اینکه این میزان خرید تاکنون از ۷۰۰ هکتار از اراضی زیرکشت دانه های روغنی برداشت و تحویل گرفته شده 

است، بیان کرد: خرید تضمینی دانه های ادامه خواهد داشت.
برادری، رطوبت استاندارد دانه های روغنی را ۲۰ درصد دانست و گفت: در اکثر موارد دانه های روغنی برداشت شده دارای 

رطوبت بالایی است؛ بنابراین کشاورزان این محصول را در انبارها نگهداری می کنند تا رطوبت کاهش یابد.
وی بخش عمده برداشت و خرید دانه های روغنی مربوط به استان تهران را کلزا، کاملینا و گلرنگ برشمرد و ادانه داد: اکنون 
بیشترین میزان برداشت و خرید دانه های روغنی مربوط به کلزا است که به تدریج برداشت و به مراکز خرید تحویل داده می شود.

رئیس جهاد کشــاورزی اســتان تهران گفت: طبق مصوبه شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی قیمت هر 
کیلوگرم دانه کلزا ۳۵ هزار تومان )با ۲ درصد ناخالصی و ۱۰ درصد رطوبت(، دانه کاملینا ۳۳ هزار تومان )با ۲ درصد ناخالصی 
و ۱۰درصــد رطوبت(، دانه گلرنگ ۳۲ هزار تومان )با ۲درصد ناخالطی و ۹درصد رطوبت(، دانه آفتابگردان ۳۲ هزار تومان )با 

۲درصد ناخالصی و ۹درصد رطوبت(، دانه سویا ۳۶ هزارتومان )با ۲ درصد ناخالصی و ۱۲ درصد رطوبت( تعیین شده است.
وی به مناسبت هفته جهاد کشاورزی که از ۲۱ تا ۲۷ خردادماه گفت: در حوزه امنیت غذایی ۱۷۸ پروژه در زیربخش های 
آب و خاک، باغبانی، زراعی، دام و طیور و آبزیان به ارزش ۶ هزار و ۱۶۵ میلیارد ریال و اشتغال زایی یک هزار و ۱۰۰ نفر است.

 رئیس سازمان امور عشایر ایران گفت: باید رویکردهای جدید 
برای تقویت و بهبود زندگی جامعه عشایری کشور برنامه ریزی 

و تدوین شود.
به گزارش از سازمان امور عشایر ایران، شایان نادری در نشست 
ارزیابی قرارداد طرح پژوهشی مشترک بین سازمان امور عشایر 
ایران و موسســه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و 
توسعه روستایی افزود: انجام پروژه های مطالعاتی در حوزه عشایر 
باید کاربردی باشند و منجر به برطرف شدن نیازها و مشکلات 

جامعه عشایری شوند.
رئیس سازمان امور عشایر ایران اظهار داشت: در مطالعات و ارائه طرح های عشایری، باید سبک زندگی و زیست بوم عشایر 

مدنظر قرار گیرد و طرح های ارائه شده، علمی، پژوهشی و در راستای توسعه زندگی جامعه عشایری باشد.
وی ابراز امیدواری کرد با همکاری با موسسه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی و با فهم و درک 

درست از زندگی عشایر کشور، رویکردهای جدید برای تقویت و بهبود زندگی جامعه عشایری برنامه ریزی و تدوین شود.
علی کیانی راد، رئیس موسسه پژوهش های برنامه ریزی، اقتصاد کشاورزی و توسعه روستایی در این نشست با اشاره به اینکه 
مطالعات نقشه راه برای برنامه ریزی آینده است، گفت: برای رسیدن به یک طرح کاربردی نیازمند شناخت مسائل و مشکلات 

هستیم و یک طرح تحقیقاتی کاربردی در نهایت منجر به تصمیم گیری و سیاست گذاری درست می شود.
وی افزود: ســازمان امور عشــایر ایران اشراف کامل اطلاعاتی از جامعه هدف خود دارد و تعامل با نقطه نظرات و دیدگاه های 

سازمان باعث می شود مسائل و مشکلات حوزه عشایر کشور بهتر شناسایی و طبقه بندی شوند و برای حل آنها اقدام شود.
مهدی میزبان، معاون توســعه و امور زیربنائی ســازمان امور عشایر ایران با بیان اینکه انجام مطالعات کاربردی، خط مشی 
سازمان در سیاست گذاری و برنامه ریزی برای جامعه عشایری است، گفت: این مطالعات به منظور ارائه خدمات مناسب به جامعه 

عشایری و بر اساس شرح خدمات سازمان انجام می شود.
 مریم حسینی مدیرکل دفتر مطالعات سازمان امور عشایر ایران نیز با اشاره به اینکه پایه و اساس اقدامات سازمان بر اساس 

مطالعات و پژوهش های پیشین است گفت: آسیب شناسی عملکرد سازمان بر اساس مطالعات پیشین، ضروری است.

رویکردهای جدید برای بهبود زندگی جامعه عشایری تدوین شود

کشاورزی قراردادی می تواند مشکلات را حل کند
 رئیس ســازمان جهادکشاورزی آذربایجان شرقی گفت: کشاورزی قراردادی می 
تواند بسیاری از مشکلات و چالش ها را حل کند. اکبر فتحی در مراسم گرامیداشت 
روز اصناف که به همت اتاق اصناف کشاورزی آذربایجان شرقی در تبریز برگزار شد، 
ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره شهدای خدمت اظهار کرد: ما تشکیل اتاق اصناف 
کشاورزی را به جهت کارکرد و توانمندی آن در جهت حل مشکلات کشاورزی بسیار 
مهم تلقی می کنیم.وی افزود: تشکیل اتاق اصناف در این جهت بوده که به کشاورزان 
کمک کند و هویتی دهد که تشکیل آن را به فال نیک می گیریم و حتی اگر در همین 
بعد نگاه کنیم که تحت عنوان پروانه، سندی معتبر به کشاورز می دهد، کافی است.

فتحی ابراز داشــت: کشاورز شــبانه روز تلاش می کند و هرچه قدر به آنها هویت 
بخشی و در دولت ها اهمیت داده شود، کافی نیست از این جهت این روز را به ویژه 
به کشــاورزان تبریک می گوئیم. اتاق اصناف قرار است رابطه فی مابین دستگاه های 

خدمات دهنده و کشاورز را انجام دهد، اتاق اصناف مقید به تعیین روابط است.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی آذربایجان شــرقی گفت: اتاق اصناف را باید در 
جلسات مختلف حوزه کشاورزی که تصمیم گرفته می شود و تصمیم سازی می کنیم، 
در نظر بگیریم و حضور داشــته باشند چراکه تصمیم آنها واقعی خواهد بود. به اتاق 
اصناف کشــاورزی بسیار امیدوارم، اما استان ها یک سری انتظارات هم برای رسیدن 

به این مقصود دارند، اگر تشــکیلاتی را راه اندازی می کنیم صرفاً مطالبه گری نیست 
باید جایگاه و وظایف خود را تعیین کند.وی افزود: اگر نتوانیم تولید را به درســتی 
هدایت کنیم همین وضعیت خواهد بود و در حوزه تنظیم بازار با مشکل گرانی روبه رو 
می شویم و این مسائل باید با خرد جمعی برطرف شود و این ظرفیت در اتاق اصناف 
کشاورزی وجود دارد که باید به نحو مطلوب استفاده کرد.فتحی گفت: به دلیل خرد 
بودن فعالیت های کشاورزی، اتاق اصناف سازماندهی را بر عهده گرفته و از این بابت 
می تواند کار مناسبی انجام دهد و دروازه ورود بخش دانش به کشاورزی تلقی گردد 

که اگر امروز نمی توانیم مشکل به تعدد کشاورزان مربوط می شود. 



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

پیگیری اقدام های تامین 
آب همدان مورد تاکید 
است

وزیر نیرو گفت: اجرای اقدام های مرتبط با شهر همدان را پیگیری می کنیم تا مردم مناطق مختلف این شهر از توزیع عادلانه آب شرب بهره مند شوند.
 به نقل از شرکت مدیریت منابع آب ایران، علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در صد و چهارمین جلسه امور آب وزارت نیرو در دولت سیزدهم، به اهمیت اقدام های مرتبط با بهینه سازی شبکه توزیع 

آب شرب شهرها تاکید کرد.
همچنین در این جلسه فیروز قاسم زاده سخنگوی صنعت آب کشور، گفت: با بهینه سازی تأسیسات شرب شهر همدان، توزیع آب در سطح این شهر عادلانه می شود و در صد و چهارمین جلسه 

امور آب وزارت نیرو در دولت سیزدهم، نتایج مطالعات بهینه سازی شبکه توزیع شرب شهر همدان در حضور وزیر نیرو ارائه شد و ابعاد پایدارسازی تأمین شرب این شهر مورد بررسی قرار گرفت.
وی خاطرنشان کرد: بعد از قطعی آب شرب همدان در تابستان ۱۴۰۱ به دلیل شرایط خشکسالی حاکم بر این استان، اقدام های مختلفی برای بهبود تأمین آب شرب این شهر صورت گرفت، به طوری 

که با اقدام های اضطراری و کوتاه مدت، شرایط تأمین آب در این شهر بهبود مناسبی یافت.

   در راستای ارایه خدمات عام المنفعه انجام 
شد؛آسفالت منطقه پرتردد هشت بنگله به 

همت شرکت نفت و گاز مسجدسلیمان

عملیات ترمیم بخش های آســیب دیده و اجرای 
روکش آســفالت گرم خیابان اصلی و خیابان های 
فرعی منطقه پرتــردد و متراکم هشــت بنگله به 
طول بیش از 283۰ متر و مساحت بیش از 6۰۰۰۰ 
مترمربع با هزینه ای افزون بر ۰۰۰ر۰۰۰ر۰۰۰ر۱28 
ریال توســط شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدسلیمان اجرا شد .طی این اقدام که به همت 
مدیریت مهندسی و ساختمان این شرکت صورت 
پذیرفت مسیر اصلی خیابان هشت بنگله و همچنین 
دو خیابان فرعی آن که یکــی از منطقه های مهم 
شهر مسجدسلیمان از نظر تردد خودرویی و تراکم 
جمعیتی می باشد، با تراش و اجرای لایه ترمیمی 
و سپس روکش آســفالت گرم در طول کل مسیر 
بهسازی شده موجب تســهیل در تردد خودروها و 
افزایش رضایت مندی عمومــی گردید.این اقدام 
شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان در 
راستای ارایه خدمات عام المنفعه و با صرف هزینه 
ای افزون بر ۱28 میلیارد ریال از محل بودجه جاری 

این شرکت صورت پذیرفت.

  معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان بوشهر 

دوره استانی طرح ملی طوبی در استان بوشهر 
برگزار می شود 

معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان بوشهر از برگزاری مرحله مقدماتی 
دوره آموزشــی اســتانی طرح ملی طوبی با هدف 
آموزش و توانمندسازی بانوان برای تبلیغ و ترویج 
عالمانه و هنرمندانه حجاب و زیســت عفیفانه( در 
روزهای پنج شــنبه ۱۷ خرداد و جمعه ۱8 خرداد 

خبر داد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اســلامی اســتان بوشــهر، وحید حیدری گفت: 
توانمندسازی در پاســخگویی به شبهات حجاب و 
شــیوه های مواجهه و مناظره، آموزش شیوه های 
تبلیغ، جذب و ارتباط مؤثر با مخاطبان و روش های 
نوین فعالیت های فرهنگی در حوزه حجاب و عفاف 
از موضوعات این دوره آموزشــی به شمار می رود. 
حیدری افزود: این دوره آموزشــی همراه با اعطای 
گواهینامه و ادامه دار بودن آموزش در سطوح بالاتر 
)تکمیلی و تخصصی( می باشد. وی تصریح کرد: در 
این مرحله حدود 8۰۰ نفر کنشــگر حوزه طلاب، 
مساجد، بسیج و علاقه مندان به حوزه عفاف و حجاب 
از سراسر استان ثبت نام نموده اند که بر اساس پیش 
بینی بعمل آمده در دو شهرستان کنگان و دشتستان 
و به ترتیب در روزهای پنج شنبه ۱۷ خرداد و جمعه 
۱8 خرداد با حضور مدرسین کشوری سرکار خانم 
اسلاملو و آقای وزیری برگزار خواهد شد. این طرح 
طی 3 مرحله برگزار و در مرحله سوم تربیت مبلغان 
منتخب در کل کشور با هدف ترویج فرهنگ عفاف 
و حجاب و زیست عفیفانه برابر دستور کار فعالیت 

خواهند نمود 

   شهردار بوشــهر: دستفروشان در بوشهر 
ساماندهی شوند 

نشست همفکری و هماهنگی شــهرداری بوشهر 
با مدیران اتاق اصنــاف، اداره کار و رفاه اجتماعی، 
جهاد کشاورزی و اداره صمت به منظور ساماندهی 

دستفروشان در بوشهر برگزار شد.
در ایــن دیدار که بــا حضور نایب رئیس شــورای 
شهر، شهردار، سرپرست معاونت خدمات شهری، 
شهرداران مناطق و مدیران دســتگاه های ذیربط 
برگزار شد، راهکارها و موانع موجود برای ساماندهی 
دستفروشان در سطح شهر بررسی و پیشنهاداتی 
ارائه شد.شــهردار بوشــهر در این نشست، ضمن 
تاکید بر لزوم ســاماندهی و حفظ شــأن و کرامت 
دستفروشــان گفت: پدیده دستفروشی از مشاغل 
غیررسمی است که متاسفانه مشــکلاتی را برای 

کسبه و همچنین عابران ایجاد کرده است.
حسین حیدری ضمن ابراز نگرانی از افزایش تعداد 
دستفروشان در اقصی نقاط شهر ادامه داد: با توجه 
به اینکه معیشت و اقتصاد برخی از خانوارها از طریق 
دستفروشی تامین می شــود، برخورد قهری را در 
دستور کار قرار نداده ایم و امیدوارم بتوانیم با در نظر 
گرفتن مکانی در نوار ساحلی و انتقال این عزیزان، 
مشکلات موجود را مرتفع کنیم.حیدری همچنین 
ظرفیت جمعه بازار بوشهر را ظرفیت مناسبی برای 
دستفروشان عنوان کرد و افزود: این آمادگی از سوی 
شهرداری وجود دارد که در سایر ایام هفته نیز این 

ظرفیت برای دستفروشان به کارگیری شود. 

کشورهای همسایه و 
منطقه برای حمل و نقل 

ترانزیتی و مسافربری 
به ایران نیاز دارند و 
رئیس جمهور فقید 
نیز بر همین مزیت 

کشور به صورت جدی 
متمرکز شد. 

دولت شهید رئیسی ظرفیت فروش نفت را به حدود 
۱ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه رساند
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کریم حسن پور|     سرپرست ریاست جمهوری گفت: ظرفیت فروش نفت کشور در زمان آغاز فعالیت دولتِ مردمی کمتر از ۳۰۰ هزار بشکه در 
روز بود، اما شهید رئیسی با تشخیص دقیق و پیگیری مجدانه در مدت کمتر از یکسال و نیم این ظرفیت را به حدود ۱ میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه 

رساند و کشور را از تنگنای شهید منابع که با آن مواجه بود، نجات داد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

شنبه 1403/04/02
شماره : 1659

محمد مخبر در آیین افتتاح خط آهن رشت-کاسپین که این بندر را به راه آهن سراسری متصل می کند، گفت: برای بنده حضور 
در مراسم افتتاح این طرح ها که به حق به نام »یادگار ابراهیم« نامگذاری شده اند، واقعا برای بنده سخت است.

وی با بیان اینکه هنوز ابعاد فکری و معرفتی شهید رئیسی کاملا شناخته نشده است،   افزود: اینکه کسی کمتر از سه سال رئیس 
جمهور باشد و شهادتش چنین موجی در کشور ایجاد کند، بسیار فراتر از صرفا برانگیخته شدن احساسات و عواطف مردم است، 

مردم به درستی فهمیدند که چه چیزی را از دست دادند.
سرپرست ریاست جمهوری اظهار کرد: با وجود همه تلاش ها برای غبارآلود کردن فضا، خدمات ایشان مثل آفتاب زیر ابر نماند 
و به رغم همه تبلیغاتی که سعی می کرد بگوید ارادت مردم به انقلاب و انقلابیون کم شده، ابراز احساسات مردم نسبت به شهادت 

ایشان و مراسم بدرقه و تشییع ایشان خط بطلانی بر همه این ادعاها کشید.

  سیاست های دولت سیزدهم معادلات بین المللی را کاملا جابجا کرد
مخبر در ادامه با قدردانی از همه دست اندرکاران اجرایی کشور و خدمتگزاران دولت مردمی گفت: یکی از دلایل توفیقات بزرگ 
شهید رئیسی، در کنار اعتقادات و پایبندی های معنوی، توسل، توکل و تبعیت واقعی و اعتقادی این شهید بزرگوار از رهبر معظم 
انقلاب، تشخیص صحیح و دقیق مصلحت و فهرست و اولویت بندی کردن مسائل بر اساس این مصلحت ها و متمرکز شدن بر آنها و 

پیگیری مستمر تا رسیدن به نتیجه بود.

وی درباره برخی مسائل مطرح شده در روزهای اخیر از جمله درباره مسئله فروش نفت خاطرنشان 
کرد: بگذارید هر کس هر چه می خواهد بگوید، اما واقعیت این اســت که ظرفیت فروش نفت کشــور 
در زمان آغاز فعالیت دولت مردمی کمتر از 3۰۰ هزار بشکه در روز بود، اما شهید رئیسی با تشخیص 
دقیق و پیگیری مجدانه در مدت کمتر از یکسال و نیم این ظرفیت را به حدود ۱ میلیون 8۰۰ هزار 

بشکه رساند و کشور را از تنگنای شهید منابع که با آن مواجه بود، نجات داد.
سرپرست ریاست جمهوری درباره برخی اقدامات دیگر دولت مردمی با مدیریت شهید رئیسی در 
عرصه هایی چون افزایش درآمدهای مالیاتی و امثال آن گفت: کشوری که در آغاز فعالیت دولت شهید 
رئیسی به اذعان مقامات دولت قبلی در پرداخت حقوق ماهیانه کارکنانش دچار مشکل شده بود، با 

تلاش های دولت و مدیریت شهید رئیسی امروز بدون هیچ مسئله ای در حال اداره شده است.
مخبر، تشــخیص مزیت های کشور را از دیگر ویژگی های بارز شهید رئیسی برشمرد و با اشاره به 
دسترسی کشور به دریا در شمال و جنوب کشور تأکید کرد: کشورهای همسایه و منطقه برای حمل 
و نقل ترانزیتی و مســافربری به ایران نیاز دارند و رئیس جمهور فقید نیز بر همین مزیت کشــور به 
صورت جدی متمرکز شد و بارها در ملاقات ها و مکالمات با سران کشورهای همسایه و منطقه، مسئله 
کریدورها را به صورت جدی مطرح و به صورت لحظه ای در داخل دنبال می کرد.وی درباره مشکلات 
کشور در زمینه آب افزود: در اوایل روی کار آمدن دولت سیزدهم کشور با چالش های جدی در زمینه 
آب مواجه بود و شهید رئیسی مشکلات آب برخی استان ها را به صورت کوتاه مدت حل کرد و برای 
حل مسائل دراز در زمینه کم آبی نیز مرتب پیگیری می کرد. پس از ساماندهی مسائل و بسیج امکانات 
مناطق برای حل مشکلاتی که در کوتاه مدت امکان رفع آنها وجود داشت، پروژه های انتقال آب از دریا 
به فلات مرکزی، تامین آب از منابع ژرف و استفاده از منابع آب قابل تصفیه به خصوص برای صنایع 

از اولویت های شهید رئیسی بود.
سرپرست ریاست جمهوری در خصوص اقدامات دولت سیزدهم و پیگیری های شهید رئیسی در 
خصوص قطعی برق در اوایل دولت سیزدهم، گفت: در آغاز به کار این دولت بخش های زیادی از ساعات 
روز به ویژه در ســاعات اوج مصرف با قطعی برق مواجه بودیم که در این دولت و با تلاش های وزارت 

نیرو و رئیس جمهور مشکل قطعی برق در کشور حل شده است.
مخبر در خصوص اقدامات دولت در بحث مسکن، تصریح کرد: مسکن سازی در کشور قبل از دولت 
سیزدهم با رکود و تعطیلی مواجه شد و وعده ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی که از آن به عنوان قول 
شهید رئیسی یاد می شود، مستند به مصوبه مجلس شورای اسلامی بود. با روی کار آمدن دولت سیزدهم 
تا الان واگذاری زمین و ساخت مسکن برای بیش از 2 میلیون و ۵۰۰ هزار واحد مسکونی شروع شده 
اســت و با تلاش های این دولت تا پایان ۴ ســال کاری این دولت به ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 

نزدیک می شدیم که امیدواریم در دولت بعدی اقدامات دولت سیزدهم در زمینه مسکن دنبال شود.
وی نیروهای جوان نخبه و تحصیلکرده را بزرگترین ســرمایه کشــور دانست و تأکید کرد: اقتصاد 
دیجیتال، هوش مصنوعی و کوآنتوم از مهم ترین مؤلفه های اقتدار آینده هر کشوری است و خوشبختانه 
ایران با بهره گیری از نیروهای جوان و تحصیلکرده امکانات و ظرفیت ها فوق العاده ای در این زمینه دارد.

سرپرســت ریاســت جمهــوری همچنین با بیــان اینکه برخی در کشــور که مدعــی مذاکره، 
دیپلماســی و گســترش ارتباطــات بین المللی بودند، در نهایت از کشــورهای همســایه نیز غافل 
شــده بودند و ما در حلقه همســایگان خود نیز محصور شــده بودیم، ادامه داد: آیت الله رئیســی در 
مدت 3 ســال توانســت برخی از ارتباطات و مسائل با کشــورهای منطقه را حل نماید و ارتباطات 
همســایگی به خوبی گســترش یافت.مخبر اظهار کرد: با وجود اینکه آمریکا در برخی از کشورهای 
منطقــه حضور دارد، اما آنها حتی با پشــتوانه آمریکا نیز هنوز نتوانســته اند عضو پیمان های بزرگ 
 بین المللی و منطقه ای شــوند، اما در دولت ســیزدهم و با تلاش های شــهید رئیســی، جمهوری

 اسلامی ایران عضو سازمان های مهم بین المللی و منطقه ای از جمله شانگهای، بریکس و اوراسیا شد 
و به مرحله ای رسیده است که اگر به سران هر کدام از این کشورها پیامی ارسال شود، در کوتاه ترین 

زمان پاسخ تماس های ایران را می دهند.
وی افزود: با سیاست خارجی دولت سیزدهم معادلات بین المللی کاملاً جابجا شده است و در منطقه 
تصمیمی گرفته نمی شود مگر اینکه مواضع جمهوری اسلامی ایران در نظر گرفته شود و در موقعیت 
کنونی بین المللی، یکجانبه گرایی آمریکا و نظام سلطه کاملاً بهم ریخته است.سرپرست ریاست جمهوری 
تأکید کرد: رهبر معظم انقلاب در ملاقات ها بارها اعلام کردند که شهید رئیسی مسیری مناسب انتخاب 

کرده بود و باید اقدامات ایشان پیگیری شود.

تحقق توسعه زیرساخت های انرژی با سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم
تحقق توسعه زیرساخت های انرژی با سرمایه گذاری خارجی در دولت سیزدهم

یک نماینده مجلس گفت: اینکه سرمایه گذار خارجی به کشور وارد شده و با استفاده 
از سرمایه آنها اقدام به توسعه زیرساخت ها مخصوصاً زیرساخت های تأمین انرژی در 

کشور کردیم، اقدامی مهم است.
احســان عظیمی راد نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرنگار مهر درباره میزان سرمایه گذاری در صنعت نفت و گاز در دولت 
سیزدهم گفت: جذب سرمایه گذاری خارجی در صنعت نفت و گاز یک اقدام مهم مفید 
و مؤثر اســت. اینکه سرمایه گذار خارجی به کشور وارد شد با استفاده از سرمایه آنها 
اقدام به توســعه زیرساخت ها مخصوصاً زیرساخت های تأمین انرژی در کشور کردیم 
اقدامی مهم است.نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی بیان کرد: 
در دولت سیزدهم شاهد سرمایه گذاری 28 و نیم میلیارد دلاری در حوزه صنعت نفت 
و گاز بودیم که با استفاده از این سرمایه گذاری توانستیم ۱32 پروژه نیمه تمام را در 
کشور به اتمام برسانیم و این امر منجر به توسعه صنعت نفت و گاز در کشور شده است.

این نماینده مجلس دوازدهم بیان کرد: از ســوی دیگر از ظرفیت سرمایه گذاران 

خارجی استفاده خوبی در این چند سال در حوزه صنعت نفت و گاز انجام شد، برای 
احداث و مدیریت و راه اندازی واحدهای تولیدی اعم از تکمیل زنجیره ارزش صنعت 
نفت و گاز، پتروشیمی ها، زیرساخت های نفت و گاز و پتروپالایشگاه ها و غیره تلاش های 
خوبی انجام شد و باید در دولت بعدی نیز تداوم بیابد، در این مسیر از توان مجموعه های 
داخلی شرکت های دانش بنیان نیز استفاده شد، به این جهت این کار ارزشمندی در 

این صنعت انجام شده است زیرا حضور سرمایه گذاران خارجی توانستند با همکاری 
دانش بنیان ها، از نظر دانشی کشور را پیشتاز نگه دارد.

عظیمی راد با بیان اینکه ایجاد فناوری زیر ساخت مجموعه های صنعتی بزرگ و 
بهره برداری مدیریت تعمیر و نگهداری این مجموعه ها و همچنین بهینه ســازی این 
مجموعه ها و حتی ارتقا آنها با وجود سرمایه گذاری داخلی با استفاده از توان داخل 
امکان پذیر اســت خاطرنشان کرد: توجه به این مسائل طبیعتاً حضور سرمایه گذاران 
خارجی در صنعت نفت و گاز داخلی کشور را به شدت مؤثر می کند و از سوی دیگر 
بخش عمده ای از آورده ای که ناشی از سرمایه گذاری در تولید یک پالایشگاه یا توسعه 
یک زیرساخت صنعت نفت و گاز است قطعاً تولید محصول با ارزش افزوده بالا است 
اســت چون این آورده برای مردم صنعت و تولید اثربخش اســت و قطعاً سود آن را 
کشور و مردم می برند.نماینده مردم مشهد و کلات در مجلس شورای اسلامی افزود: 
آورده ناشی از این سرمایه گذاری و سودآور شدن صنایع ما منجر به ذخیره شدن در 
صندوق توسعه ملی، حساب های داخلی کشور از جمله دولت ذخیره می شود و صرف 

پیشرفت و توسعه کشور شده است.

آمریکا نمی تواند مانع صادرات نفت شود
بخشی از درآمد ایران وابسته به فروش نفت است نفتی که به 
دلیل تحریم فراز و فرودهای بسیاری برای فروش آن وجود دارد، 
دولت روحانی مبنای صادرات نفت را رفع تحریم ها می دانست اما 
ســال ۹۷ پس از خروج آمریکا از برجام و تحریم های بی ســابقه 
ترامپ صادرات نفت حتی به کمتر از ۱۰۰ هزار بشکه در روز هم 
رسید که با میانجیگری برخی از دولت مردان فروش نفت در سال 
پایانی دولت روحانی بر اساس آمار مؤسسه کپلر، دولت دوازدهم 
فروش نفت را به ۵8۷ هزار بشکه در روز رساند. این در حالیست 
که در ســال پایانی دولت دوازدهم ۹ ماه از روی کار آمدن رئیس 

جمهور دموکرات آمریکا یعنی جو بایدن می گذشت با این حال نه تنها دولت وقت نتوانست تولید نفت را افزایش دهد بلکه گامی 
هم در راستای افزایش صادرات بر نداشت.

این مسئله نشان می دهد عملاً تفاوتی نمی کند که چه کسی بر مسند ریاست جمهوری آمریکا بنشیند دموکرات باشد یا جمهوری 
خواه مسئله توانایی مدیران داخلی است که چگونه با شرایط سخت بین المللی عمل کنند عده ای می توانند و عده ای هم خیر.

امروز هم جواد اوجی وزیر نفت در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی از این موضوع پرده برداشت و گفت: در شرایطی وزارت 
نفت را تحویل گرفتیم که تولید روزانه ما به 2 میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه رسیده بود و صادرات نفت ما به پایین ترین نرخ در یک 
دهه اخیر خود رسیده بود. همچنین وضعیت وصول درآمدهای نفتی نیز بحرانی بود. در تأمین منابع هدفمندی یارانه ها و منابع 

عمومی دولت بالغ بر ۴۰۰ همت کسری داشتیم.
به گفته این مقام مســؤول در این ســه ســال با کار جهادی و شبانه روزی، تولید نفت خام کشور بیش از یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار بشکه افزایش پیدا کرد. عقد قرارداد سرمایه گذاری با توجه به پیمانکاران داخلی با جدیت دنبال شد. علی رغم بیش از 6۰۰ 
تحریم جدید در صادرات نفت و محصولات پتروشــیمی امروز شــاهد جهش در صادرات نفت و وصول مطالبات کشور هستیم و 
در حال رسیدن به وضعیت قبل از تحریم های ظالمانه بوده و به آن نزدیک شده ایم. مشکلی در وصول مطالبات خود نیز نداریم.

اوجی تاکید کرد: میزان صادرات نفت ما نسبت به ابتدای دولت سه برابر شده و وصول درآمدهای ارزی نیز افزایش یافته است. 
با اقداماتی که در دولت مردمی در حوزه صنعت نفت انجام شده است و ریل گذاری که در حوزه صادرات نفت صورت گرفته، باید 

اعلام کنم که هر دولتی که در آمریکا روی کار بیاید، نمی تواند مانع صادرات و تولید نفت ایران شود.
البته افزایش تولید و صادرات نفت مسأله ای نیست که تنها اوجی از آن سخن به میان آورده باشد بلکه چندی پیش سناتور 
تند روی جمهوری خواه هم در رابطه با افزایش صادرات نفت لب به اعتراف گشوده و تد کروز، در نشست استماع مجلس سنای 
آمریکا اعتراف کرد که فروش نفت ایران از 3۰۰ هزار بشکه در سال 2۰2۱ )۱3۹۹( به روزانه بیش از 2 میلیون بشکه در سال 

2۰2۴ )۱۴۰3( رسیده است و دولت آمریکا در جلوگیری از فروش نفت ایران ناموفق بوده است.
در همین حال، آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا نیز در این نشست که در جایگاه پاسخ گویی قرار گرفته بود، در پاسخ 
به تد کروز گفت: واشینگتن با وجود همه تلاش ها نتوانسته است مسیر فروش نفت ایران را مسدود کند و تهران از راه های مختلف 
توانسته نفت خود را بفروشد و در این مسیر نیز موفق بوده است.به گفته نماینده ایالت تگزاس در مجلس سنای آمریکا فروش 

نفت خام ایران از 3۰۰ هزار بشکه در روز به حدود 2 میلیون بشکه رسیده است.

مصرف برق رکورد زد، هیچ میدان مشترکی بلاتکلیف نیست، 
 قطعی بــرق ادارات پر مصرف و افزایــش ۱8 درصدی بارندگی 
سدهای حوضه آبریز کرخه و مرزی غرب از مهمترین اخبار آب 

و انرژی در هفته جاری بودند.
 مصرف برق رکورد زد، هیچ میدان مشترکی بلاتکلیف نیست، 
قطعی برق ادارات پر مصرف، افزایش ۱8 درصدی بارندگی سدهای 
حوضــه آبریز کرخه و مرزی غرب و پخش مناظره های انتخاباتی 
مصرف برق را ۷۰۰ مگاوات افزایش داد از مهمترین اخبار آب و 

انرژی در هفته جاری بودند.
همزمان با نخستین روز آخرین هفته 26 خردادماه و افزایش 

پیک مصرف پایتخت، برق ۱6 دســتگاه اجرایی پرمصرف ملی و اســتانی شامل چند ساختمان بانک عامل کشور توسط شرکت 
توزیع نیروی برق تهران بزرگ، قطع شد.

عبدالامیر یاقوتی، مدیر امور مشترکین شرکت توانیر، در ارتباط تلویزیونی در خصوص مقدار مصرف برق در کشور گفت: هفته 
گذشــته با افزایش ۱۰ درصدی نســبت به سال گذشته، مصرف برق از مرز ۷۰ هزار مگاوات عبور کرد و به عدد ۷۰ هزار و ۵۵۰ 
مگاوات رسید.یاقوتی در ادامه نیز به ادارات به عنوان مجموعه هایی تأثیرگذار در میزان مصرف اشاره کرد و گفت: ادارات نزدیک 

به ۵ هزار مگاوات از 62 هزار مگاوات مصرف نهایی برق را به خود اختصاص می دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، قرارداد توســعه و بهره برداری میدان نفتی چنگوله و بندکرخه با 

هدف تولید روزانه به ترتیب 6۰ و ۱8 هزار بشکه نفت روز یکشنبه امضا می شود.
از جملــه عملیــات اجرایی در میدان چنگوله می توان به حفاری ۱8 حلقه چاه تولیدی، حفاری دو حلقه چاه ارزیابی، حفاری 
دو حلقه چاه دفع پســاب و تعمیر دو حلقه چاه، احداث تأسیســات سرچاهی و خطوط لوله جریانی و احداث تأسیسات فرآورش 

و انتقال نفت خام و گاز همراه اشاره کرد.
گفتنی است که طرح توسعه میدان نفتی چنگوله از طرح های مصوب سفر »رئیس جمهوری شهید« به استان ایلام به شمار 
می رود و توســعه آن نقش مهمی در رونق اقتصادی و اشــتغال زایی در این اســتان دارد، به طوری که پیش بینی می شود 6۵۰۰ 
فرصت شغلی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد کند. طرح توسعه و بهره برداری میدان بند کرخه نیز 2۵۰۰ فرصت شغلی مستقیم 

و غیرمستقیم ایجاد خواهد کرد.
جواد اوجی وزیر نفت در آئین امضای قرارداد طرح توسعه و بهره برداری از میدان چنگوله و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش 
نفت خام با سرمایه گذاری 2 میلیارد دلاری گفت: در طی این 3 سال با کمپانی های بزرگ روسی ۵ میلیارد دلار عقد قرارداد کردیم.
به گفته وی در بحث توسعه میادین 23 میلیارد دلار قرارداد منعقد شد و استفاده از ظرفیت داخلی کمک شایانی به ما کرد.

وزیر نفت تاکید کرد: به جرأت می گوئیم هیچ میدان مشترک بلا تکلیفی وجود ندارد.
محسن خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در آئین امضای قرارداد طرح توسعه و بهره برداری از میدان چنگوله 
و بندکرخه و خرید خدمات فرآورش نفت خام با ســرمایه گذاری 2 میلیارد دلاری گفت: ما میراث دار شــهید جمهور هستیم با 
افزایش تولید در دولت شهید رئیسی 22.۵ میلیارد دلار عقد قرارداد شد که 8۰ درصد آن مربوط به میادین مشترک بوده است.

هیچ میدان مشترکی بلاتکلیف نیست
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وزیر کشور گفت: حضور مردم در میدان نبرد و حماسه تضمین کننده حرکت روبه جلوی نظام و انقلاب در عرصه های مختلف است.
احمد وحیدی در یادواره شــهید چمران ســاوه ای در روســتای چمران اظهار کرد: هم اکنون حدود چهار دهه از شهادت شهید چمران سپری می شود اما مردم به واسطه رشادت های این 

شهید همچنان در آیین گرامیداشت او حضور پیدا می کنند.
وی اضافه کرد: این حضور و علاقه مردم به شهادت رمز بزرگ انقلاب اسلامی است که در این ایام باز با شهادت افراد دیگری همچون شهید آیت الله رئیسی این مسیر پر عزت را ادامه می دهند.

وحیدی اضافه کرد: مســیر شــکوهمند تمدن اســلام به گونه ای اســت در هر زمان قهرمانی به میدان می آید از ولایت دفاع می کند چراکه این کاروان از کربلای حسینی راه افتاده و تا 
مهدویت ادامه دارد.وی، شهادت را اتصال بین عاشورای حسینی و ظهور امام عصر)عج( عنوان کرد و گفت: این فلسفه تاریخ ما است که با خون و ایثارگری شهید چمران ها، شهید رئیسی ها، 

سلیمانی ها و دیگر شهیدان انقلاب اسلامی تفسیر می شود.

حضور مردم در عرصه 
تضمین کننده حرکت 

 روبه جلوی نظام و
 انقلاب است

از مهمترین این 
اقدامات، تکمیل سه 
بیمارستان و افزایش 

یک هزار تخت 
بیمارستانی، تامین 

۴۰ قلم دستگاه های 
تشخیصی درمانی 

مدرن از جمله دستگاه 
سی تی آنژیوگرافی، 

سی تی اسکن، 
رادیولوژی، تخت 

بیمارستانی، ام آر ای، 
الکتروشوک ، بهره 
برداری از ۶۰ طرح 

بهداشتی درمانی و 
اجرای حدود ۱۰۰ طرح 

دیگر در این حوزه 
است.

سارا ابراهیم نژاد |      گستردگی خدمات بهداشتی درمانی در دورافتاده ترین مناطق ، اجرای طرح های مختلف بهداشتی و درمانی و تجهیز مراکز درمانی 
اقدامات تاثیرگذاری است که در سایه خدمات نظام مقدس جمهوری اسلامی و دولت خدمتگزار سیزدهم توانست غم رنجوری بیماران را در نقاط مختلف 

لرستان کاهش دهد.

6
ایران زمین  

انقلاب تجهیزات درمانی لرستان در دولت سیزدهم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
شنبه 1403/04/02
شماره : 1659

تامین زیرساخت های بهداشــتی ، درمانی و خدمات رسانی در این 
حوزه از مهمترین شــاخص های خدماتی حاکمیت ها در جوامع بشمار 
می رود که به برکت نظام مقدس جمهوری اسلامی و با تلاش های بی 
وقفه دولت سیزدهم طی چند سال اخیر خدمات گسترده و قابل توجهی 

در حوزه نظام سلامت ارایه شده است.
ایجاد زیرساخت های درمانی و تشخیصی در مناطق مختلف کشور و 
تسهیل امور درمانی برای بیماران و خانواده های آنان از نخستین اولویت 
های نظام مقدس جمهوری اســت و بنا بر فرمایش مقام معظم رهبری 
همواره تلاش می شــود تا بیماران و اطرافیان آنان علاوه بر رنج بیماری 

متحمل زحمت دیگری نشوند.
در این راستا در دولت سیزدهم نیز موفقیت های قابل توجهی حاصل 
شــده است تا حدی که این مدت در لرســتان با پراکندگی جغرافیایی 
قابل توجه، امکانات تشخیصی و درمانی در اغلب نقاط این استان فراهم 
شده است تا علاوه بر کاهش رفت و آمد مردم به استان های همجوار و 
بهره مند، بهترین خدمات نیز در همان مناطق سکونت را دریافت کنند.

این در حالی است که با توجه و اقدامات دولت سیزدهم مراکز درمانی 
مجهز به تجهیزات تشخیصی فعال شده است و با حضور پزشکان متخصص 
و فوق تخصص خدمات با کیفیتی ارایه می دهند و در این راستا توسعه 
زیرساخت ها، افزایش مراکز بهداشتی و درمانی و تامین تجهیزات و تخت 
های بیمارستانی از دستاوردهای انقلاب اسلامی در لرستان به شمار می 
رود به طوری که در چهار دهه گذشــته سه هزار و ۹۸۲ تخت جدید در 
مراکز درمانی اســتان ایجاد شــده و در حال حاضر بیش از چهار هزار و 

۳۰۰ تحت بیمارستانی و درمانی در لرستان فعال است.
گسترش خدمات نظام سلامت و ریل خدمتگزاری در دولت سیزدهم 
به دور افتاده ترین نقاط این اســتان نیــز راه یافت و با راه اندازی مراکز 
درمانی و حضور پزشــکان و متخصصان تلاش های وافری برای کاهش 
رنج بیماری و ارایه خدمات مطلوب بهداشــتی درمانی انجام شده است 
و در سفر رییس جمهور شهید به این استان با تخصیص اعتبارات مورد 
نیاز جهت تکمیل و راه اندازی مراکز درمانی و بهداشتی، خدمات خوبی 

در این حوزه اجرایی شد.
از مهمترین این اقدامات، تکمیل ســه بیمارستان و افزایش یک هزار 
تخت بیمارستانی، تامین ۴۰ قلم دستگاه های تشخیصی درمانی مدرن 
از جمله دســتگاه سی تی آنژیوگرافی، سی تی اسکن، رادیولوژی، تخت 
بیمارســتانی، ام آر ای، الکتروشوک ، بهره برداری از ۶۰ طرح بهداشتی 

درمانی و اجرای حدود ۱۰۰ طرح دیگر در این حوزه است.
اکنون پزشکان مشغول خدمت در دورترین و صعب  العبورترین مناطق 
جغرافیایی لرستان هستند و با نصب و راه اندازی تجیهزات مورد نیاز در 
شهرستان ها و مراکز درمانی علاوه بر اینکه امکان درمان و پیگیری های 
پزشکی در نقاط مختلف این استان تسهیل شده است، تاثیر قابل توجهی 
نیز بر کاهش رفت و آمدهای بیماران شهرســتان ها به مرکز استان و یا 

حتی استان های همجوار شده است.
اکنون مناطق محروم و کم برخوردار از اولویت های اولیه خدمات رسانی 
در دانشگاه علوم پزشکی لرستان است و تامین و نصب تجیهزات مختلف 
تشخصی درمانی در سطح این استان طی دولت سیزدهم شاهد حرکتی 

انقلابی و تحولی بزرگ بوده است.
یک شــهروند شهرستان کوهدشت گفت: سال های گذشته به دلیل 
کمبود پزشــک متخصص برای معاینات ابتدایی نیز ناگزیر به مراجعه به 
مراکز درمانی در مرکز اســتان بودیم و رفت و آمدهای چند ســاعته در 

شرایط آب و هوایی مختلف وضعیت را سخت تر کرده بود.
زهــرا حیدری یادآور شــد: اکنون وضعیت تشــخیصی و درمانی در 
شهرستان های استان به دلیل حضور پزشکان متخصص و وجود دستگاه 

تشخیصی بهتر شده و مراجعه به مرکز استان ضرورت چندانی ندارد.
وی با بیان اینکه همچنان شهرســتان ها نیازمند خدمات بیشــتر و 
تخصصــی تر هســتند و در برخی موارد چاره ای جــز مراجعه به مرکز 
استان و یا دیگر استان ها نیست ، ادامه داد: اینگونه موارد طی سال های 
گذشــته بسیار کمتر شده و این نشانگر توجه دولت به مناطق محروم و 

لزوم خدمات رسانی و عدالت در نظام سلامت و درمان است.

 ۱۱۲ طرح بهداشتی درمانی طی دولت سیزدهم در لرستان 
اجرا شد

رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: طی دولت سیزدهم ۱۱۲ 
طرح بهداشتی درمانی و آموزشی با مساحت ۵۵ هزار متر مربع و اعتبار 

بیش از پنج هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال به بهره برداری رسیده است.
دکتر بهرام دلفان افزود: اکنون ۵۰ طرح بهداشتی درمانی با مساحت 
۱۶۷ هــزار و ۸۰۶ متر مربع بــا اعتبار بیش از ۳۵ هزار میلیارد ریال در 
این استان در حال انجام است که با تکمیل این طرح ها بخش بزرگی از 

مشکلات بهداشت و درمان این استان برطرف خواهد شد.
وی با بیان اینکه طی دولت ســیزدهم کارگاه بزرگ سازندگی نظام 

  سرپرست اداره کل راه و شهرسازی گلستان
 واگذاری زمین به ۷۵۸ خانوار متقاضی طرح 

جوانی جمعیت در استان گلستان

 سرپرست اداره کل راه و شهرسازی گلستان گفت: 
از ابتدای ابلاغ قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت بــه وزارت راه و شهرســازی، در اســتان 

گلستان به ۷۵۸ خانوار زمین رایگان واگذار شد.
سید محمد حســینی، سرپرســت اداره کل راه و 
شهرسازی اســتان اظهار کرد: مطابق با آیین نامه 
ماده ۴ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
به خانواده هایی که فرزند ســوم به بعدشان، پس از 
ابلاغ قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
یعنی پس از ۲۴ مهر ماه ۱۴۰۰ متولد شده باشند، 
در صورت واجد شرایط بودن زمین یا واحد مسکونی 

تعلق می گیرد.
وی افزود: همچنین به خانواده هایی که چهار فرزند 
زیر ۲۰ سال دارند، بر اساس شــرایط درج شده در 
متن قانون یک قطعه زمین یا واحد مسکونی رایگان 

واگذار می شود.
حســینی ادامــه داد: متقاضیان در صــورت دارا 
بودن شــرایط می توانند برای ثبت نام به ســامانه 
 جامــع طرح هــای حمایتی مســکن به نشــانی
 saman.mrud.ir مراجعه و برای ثبت نام اقدام کنند.

سرپرســت اداره کل راه و شهرســازی گلســتان 
همچنین گفــت: از ابتدای ابلاغ قانــون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت به وزارت راه و شهرسازی، 
در استان گلستان به ۷۵۸ خانوار زمین رایگان واگذار 
شد.وی افزود: قرارداد این اراضی در قالب مراسم هایی 
به متقاضیان واجد شرایط در شهرهای گرگان، گنبد 
کاووس، سیمین شهر، نگین شهر، بندر ترکمن، قرق 

و جلین واگذار شد.

  ۱۸۴۷ پروانه بهره برداری صنعتی در 
اصفهان صادر شد

مدیرکل صنعت، معــدن و تجارت اصفهان 
گفــت: از ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون یک 
هزار و ۸۴۷ فقره پروانه بهره برداری صنعتی در 
استان صادر شده است.شاهین آذری با اشاره به 
مهمترین اقدامات انجام شده در دولت سیزدهم 
در بخش صنعت اســتان افــزود: بیش از ۹۶۸ 
میلیون ریال برای بهره بــرداری از این طرح ها 
ســرمایه گذاری صورت گرفته و با راه اندازی از 
آنهــا برای ۸۳ هزار و ۵۸۵ نفر فرصت شــغلی 
ایجاد شده است.وی همچنین از صدور سه هزار 
و ۱۳۳ فقره پروانه تاسیس با پیش بینی یک هزار 
و ۵۶۲ میلیون ریال ســرمایه و اشتغال آفرینی 
برای ۸۰ هزار و ۸۰۱ نفر در این مدت خبر داد.

مدیرکل صنعت، معــدن و تجارت اصفهان 
اظهار داشت: از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون 
۳۲۵ پروانه طرح توســعه با ۲۰۴ میلیون ریال 
ســرمایه گذاری و اشتغالزایی برای هفت هزار و 
۹۴۷ نفر نیز در اســتان صادر شده است.آذری 
خاطرنشان کرد: رهبر معظم انقلاب از سال های 
گذشــته تاکنون توجه ویژه ای به مقوله تولید 
داشته اند و امســال را نیز بعنوان سال »جهش 

تولید با مشارکت مردم« نامگذاری کرده اند.

ســلامت در این استان ایجاد شد، اظهار داشت: بیش از ۱۰۰ طرح بهداشتی در این 
استان انجام شده است.

رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان با بیان اینکه چهار کلینیک ویژه و تخصصی 
در این استان ایجاد شده است، ادامه داد: چهار دستگاه سی تی اسکن در مراکز درمانی 

استان نصب و راه اندازی شده است.
دلفان با بیان اینکه ۶ دستگاه ام آر ای و سه دستگاه آنژیوگرافی، دستگاه سی تی 
آنژیوگرافی خرم آباد طی دولت ســیزدهم در استان خرید و نصب شده است، تاکید 
کرد: تامین تجهیزات فیزیوتراپی فاز دوم خرم آباد و فاز نخســت بروجرد ، بهســازی 
و توسعه ۱۷ اتاق عمل در بیمارستان های شهدای عشایر خرم آباد و امام علی ) ع( 

نیز انجام شده است.
وی اضافه کرد: بخش ان آی سی یو بیمارستان امام خمینی )ره( بروجرد، احداث 
بخش اعصاب و روان بروجرد با ۳۰ تخت بســتری، راه اندازی مرکز ناباروری ســطح 
سه بیمارستان عسلیان خرم آباد و سطح ۲ زرین کوب بروجرد از دیگر اقدامات انجام 

شده طی دولت سیزدهم است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: ۶ بخش ال دی آر در خرم آباد، الیگودرز، 

نورآباد، پلدختر، کوهدشت و الشتر نیز در سه سال گذشته راه اندازی شده است.
دلفان ادامه داد: راه اندازی ۲ بخش دیالیز در شهرستان های دورود و الیگودرز و 
برگزاری ۲۵ اردوی جهادی در مناطق عشایری و روستایی استان، احداث و راه اندازی 
۲۲ پایگاه اورژانس ۱۱۵ و احداث آشیانه و پد بالگرد شهرستان های بروجرد و خرم 
آباد و تحویل ۱۰ دستگاه آمبولانس از مجمع خیرین سلامت استان از دگر اقدامات 
انجام شــده جهت تامین تجهیزات و زیرساخت های پزشکی طی دولت سیزدهم در 

این دانشگاه است.
وی افزود: همچنین این مدت هشــت باب خانه بهداشت، چهار باب پایگاه جامع 
ســلامت شهری، ۹ مرکز جامع سلامت روســتایی و ۱۰ مرکز جامع سلامت شبانه 

روزی احداث شده است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان با اشاره به احداث و راه اندازی آزمایشگاه مرجع 
معاونت بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی لرستان یادآور شد: آزمایشگاه مرجع غذا و 
دارو، سه آزمایشگاه جامع سلامت رومشکان، پلدختر و الیگودرز، کلینیک فیزیوتراپی 
معاونت آموزشی نیز طی سه سال گذشته در این استان احداث و راه اندازی شده است.

دلفان به ایجاد سالن آزمون الکترونیک ۲۰۰ کاربره و راه اندازی مرکز مهارت های 
بالینی معاونت آموزشــی در بیمارستان شــهدای عشایر خرم آباد اشاره کرد و اظهار 
داشت: به طور میانگین در این مدت هر ۱۰ روز یک طرح توسط دانشگاه علوم پزشکی 

لرستان بهره برداری شده است.

 پنج بیمارستان و مرکز درمان خصوصی لرستان در دست احداث است
رییس دانشــگاه علوم پزشکی لرستان تاکید کرد: عملیات اجرایی پنج بیمارستان 
و مرکز درمانی خصوصی اســتان در دســت انجام و تامین اعتبارات این مراکز جهت 

تکمیل و بهره برداری در حال پیگیری است.
دلفان بیان کرد: در حال حاضر عمده خدمات درمانی این اســتان توســط مراکز 
و بیمارســتان های دولتی انجام می شود که استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در 

راستای ارایه خدمات بیشتر و رفاه بیماران ضرورت دارد.
وی با تاکید بر اینکه توسعه بهداشت و درمان این استان نیازمند استفاده از بخش 
خصوصی اســت، اظهار داشت: احداث پنج بیمارستان و مرکز درمانی با همت بخش 
خصوصی در حال انجام است که تکمیل هر چه سریعتر این طرح ها گام مهمی جهت 

توسعه و ارتقای خدمات بهداشت و درمان در استان خواهد بود.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان اضافه کرد: این طرح ها شامل بیمارستان ۹۶ 
تختخوابی مهرگان، بیمارستان ۲۵۶ تختخوابی فردوسی خرم آباد، بیمارستان امام رضا 
)ع( بروجرد، درمانگاه عمومی نور و مرکز جراحی محدود دورود هستند که بیمارستان 
۹۶ تختخوابی مهرگان خرم آباد با ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی از سال ۸۲ کلنگ زنی 

شده و ارزش کنونی آن سه هزار میلیارد ریال است.
دلفان با بیان اینکه بیمارســتان مهرگان خرم آبــاد جهت تکمیل و بهره برداری 
نیازمنــد ۲ هــزار میلیارد ریال اســت، ادامــه داد: این بیمارســتان دارای ظرفیت 
اشــتغالزایی حداقل ۵۰۰ نفر است.وی با بیان اینکه عملیات اجرایی بیمارستان ۲۵۶ 
تختخوابی فردوســی خرم آباد نیز با پیشرفت فیزیکی ۲۰ درصد از سال ۹۸ در حال 
انجام اســت، افزود: ارزش کنونی این طرح چهار هــزار میلیارد ریال بوده که جهت 
 تکمیل و بهره برداری نیازمند پنج هزار میلیارد ریال اســت و ظرفیت اشــتغالزایی

 یک هزار و ۵۰۰ نفر دارد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: بیمارستان ۶۴ تختخوابی امام رضا )ع( 
بروجرد با ظرفیت اشــتغالزایی ۲۵۰ نفر، ارزش کنونی ۵۰۰ میلیارد ریال و پیشرفت 
فیزیکی ۱۰ درصد در حال اجراســت و نیازمند حداقل سه هزار میلیارد ریال اعتبار 
جهت تکمیل و تجهیز اســت که یک هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال به تازگی در وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برای آن مصوب شده و باید به تایید شورای برنامه 
ریزی و توسعه استان برسد.دلفان با بیان اینکه درمانگاه عمومی نور خرم آباد نیز در 
سه طبقه در حال انجام است ، یادآور شد: یک طبقه این درمانگاه آماده افتتاح شده 
و ۲ طبقه دیگر با ارزش کنونی یک هزار میلیارد ریال در حال انجام و جهت تکمیل 

و بهره برداری نیازمند ۵۰۰ میلیارد ریال است.
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سرمربی تیم فوتبال مس رفسنجان می گوید هنوز برای آینده کاری خود تصمیم نگرفته است.محرم نویدکیا بعد از شکست دو بر صفر تیمش برابر سپاهان در فینال جام حذفی اظهار کرد: 
به سپاهان تبریک می گویم، بازی خوبی انجام داد. اگر در دقیقه ۸ گل نمی خوردیم بهتر می توانستیم رقابت کنیم. دو گل خوردیم یکی از آنها به خاطر اشتباه خودمان رخ داد و یکی هم به 
خاطر AVR علیه ما پنالتی اعلام شد. واقعیت این است سپاهان بهتر از ما بازی کرد و به آنها تبریک می گویم.در گزارش آمده است:وی درباره حواشی ایجاد شده برای او هم گفت: حواشی من 
را اذیت کرد. بازیکنانم با جان دل بازی کردند که به اینجا رسیدند. مشکلات زیاد بود اما به مرور بهتر شد و کمی از لحاظ اقتصادی به تیم کمک کردند با این حال باشگاه مس رفسنجان از 
نظر مالی مشکل دارد. شرکت مس چهار تیم دارند و این موضوع کار را سخت کرده است.او همچنین گفت: من سال های سال با سپاهانی ها زندگی کرده ام افتخارات زیادی به دست آوردیم. 
دم هواداران گرم که به ورزشگاه آمدند تا به تیم روحیه بدهند.نویدکیا همچنین درباره آینده کاری خود گفت: هر کسی با من تماس گرفت گفتم عادت ندارم وقتی بازی ها در جریان است 

با کسی صحبت کنم. گفتم بهتر از بازی ها تمام شود هر کسی خواست تماس بگیرد. من دلم می خواهت کار حرفه ای انجام بدهم.

سرمربی استقلال و 
پرسپولیس نمی شوم!

استقلال در آستانه زلزله تغییرات

ورزش 

مسعود مدیحی طامه     |   استقلال در وضعیتی کاملًا مبهم به سر می برد. از طرفی مشخص نیست جواد نکونام سرمربی آبی ها باقی خواهد ماند که 
این موضوع به کرات از سوی رسانه ها اشاره شده و از سوی دیگر روشن نیست که اعضای جدید هیأت مدیره استقلال چه افرادی هستند و قرار 

است این باشگاه در فصل جدید با چه ترکیبی از مدیریت به کار خود ادامه دهد. 

تیر سپاهان به سنگ خورد؛ علی جاسم، شاگرد فابرگاس شد
 در حالی که باشــگاه سپاهان تلاش می کرد علی جاسم را به 
خدمت بگیرد، ستاره جوان عراقی راهی سری آ و باشگاه کومو شد 

تا زیر نظر سسک فابرگاس فعالیت کند.
 در ســال های اخیر بازیکنان عراقی مورد توجه تیم های لیگ 
برتری بوده  و همیشه استعدادهای فوتبال در این کشور برای کسب 
درآمد راهی ایران شــده اند. در نقل و انتقالات نیم فصل هم علی 
جاســم، مهمترین استعداد فوتبال عراق مورد توجه سپاهان قرار 
گرفت اما او که در جام ملت های آسیا هم حضور داشت، ترجیح 

داد فوتبال خود را در لیگ عراق ادامه بدهد.
حــالا خبر رســیده که علی جاســم به جای ســپاهان راهی ســری آ ایتالیا شــده و پیراهــن کومو را برتــن خواهد کرد. 
کومــو فصــل ۲۰۲۴-۲۰۲۳ در ســری ب حضــور داشــت و با کســب ۷۳ امتیــاز از ۳۸ بازی، بعــد از پارمــا در رتبه دوم 
ایســتاد و راهی ســری آ شــد. این اتفاق در شــرایطی رخ داد که سســک فابرگاس )ســتاره اســپانیایی و ســابق آرسنال، 
 بارســلونا و چلســی( همــه کاره کادرفنــی کومــو بــود و این تیم را بعد از ۲۱ ســال به ســری آ رســاند. نکتــه جالب در

 مورد کومو اینکه تیری آنری جزء سهامداران این باشگاه است و البته دنیس وایز )کاپیتان سابق چلسی( هم مدیرعاملی باشگاه 
را بر عهده دارد.

ســپاهان بعد از انتقال علی جاســم ۲۰ ســاله به کومو حالا باید دنبال بازیکن جدیدی باشــد. مهاجمی که بتواند احتمالاً 
جای خالی شــهریار مغانلو را پر کند. علی جاســم که بعد از علی عدنان )مدافع چپ ســابق مس رفســنجان و اودینزه( دومین 
 عراقی تاریخ ســری آ است، می کوشــد تا بازیکن مهمی برای کومو و سسک فابرگاس باشد. کومو از تیم های قدیمی و ریشه دار 

فوتبال ایتالیا محسوب می شود.

کم شدن ســهمیه بازیکن خارجی به ضرر بازیکن محبوب 
فرانســوی آبی ها شــده است. با نزدیک شــدن به پیش فصل 
رقابت های لیگ برتر در بیســت و چهارمین دوره این رقابت ها، 
بازار گمانه زنی ها و انتشــار اخبار بعضاً بی اساس مرتبط با بسته 
شدن تیم های مختلف از جمله سرخابی ها هر لحظه داغ تر شده. 
این در صورتی است که در بین این شایعات، روز گذشته بعد از 
فسخ قرارداد چند باره علیرضا بیرانوند با پرسپولیس، تا حدودی 
کفه ترازو به سمت این باشگاه سنگینی کرده و تمامی خبرها به 

این سمت و سو سوق پیدا کرد.
البته با توجه به ماجراهای چند سال اخیری که بیرو بر سر پرسپولیسی ها در آورده شاید دیگر بدبین ترین هوادار این تیم 
هم متوجه این بازی های گلر خود شده و آن را فراتر از تهدید تلقی نکند. این در حالی است که حالا و با خبری که از اردوی 

استقلالی ها به گوش می رسد به نظر می رسد اخبار این سوی میدان هم دست کمی از اخبار سرخ نداشته باشد.
 بر همین اساس و طبق شنیده های از باشگاه استقلال خبر می رسد که مسئولان این باشگاه به دنبال راهکارهایی هستند 
تا بعد از مصدومیت کوین یامگا، مدافع هافبک فرانســوی اســتقلال که در نیم فصل گذشــته به خاطر مصدومیت شــدید از 
 ناحیه چشــم فرصت حضور در میادین را از دســت داد قراردادش را فســخ کرده تا به طرز مســالمت آمیزی این بازیکن از

 جمع آبی ها جدا شود.
 البته یامگا به تازگی اعلام کرده بود از لحاظ بدنی و آمادگی جسمانی مشکلی برای همراهی استقلال نداشته این در صورتی 
اســت که پزشــک این بازیکن طی چند مصاحبه اعلام کرده بود متأسفانه چشــم مصدوم این بازیکن اگرچه نور را تشخیص 

می دهد اما دید مؤثر ندارد.

یامگا -  استقلال؛ در خط پایان

سپاهانی ها پس از قهرمانی در جام حذفی چه گفتند؟

مقدمات انتخاب سرمربی پرسپولیس

بازیکنان تیم فوتبال سپاهان از کسب عنوان قهرمانی در جام حذفی خرسند بودند 
و آن را به هواداران این تیم تقدیم کردند.

، تیم های فوتبال ســپاهان و مس رفسنجان امروز پنج شنبه ۳۱ خرداد در فینال 
جام حذفی و در ورزشــگاه آزادی تهران به مصاف هم رفتند که این بازی در پایان با 

نتیجه دو بر صفر به سود شاگردان »ژوزه مورایس« به پایان رسید.
فرشاد احمدزاده در پایان این بازی گفت: خدا را شکر که توانستیم این قهرمانی را 
برای هواداران به ارمغان بیاوریم و دل آنها را شاد کنیم. در طول فصل هم می توانستیم 
عملکرد بهتری داشــته باشیم که متأسفانه اینگونه نشــد و اتفاقات زیادی رخ داد تا 

تمرکز خود را از دست دهیم.
او در رابطه با ماندن یا جدایی از سپاهان گفت: فعلاً می خواهم از قهرمانی لذت ببرم!

رضا فتاحی سرپرست تیم فوتبال سپاهان در پایان بازی تصریح کرد: این قهرمانی 
را تقدیم هواداران و کارگران شرکت فولاد مبارکه می کنیم و به همه اعضای مدیریتی 
باشگاه این قهرمانی را تبریک می گویم. خیلی از هوادران با اتوبوس و ماشین های شخصی 

و حتی با موتور خود را به تهران رساندند و از آنها تشکر می کنم.
محمدجواد حسین نژاد هافبک سپاهان خاطر نشان کرد: دست هواداران درد نکند 
که در ورزشگاه حضور داشتند و حق آنها بیشتر از اینها است. مهم نتیجه گیری تیم 

است و خدا را شکر که پیروز شدیم. مشخص نیست که در سپاهان بمانم یا جدا شوم 
و همه امور را به مدیر برنامه های خود سپرده ام.

امید نورافکن در پایان این بازی گفت: هر سال ما لایق قهرمانی بوده ایم و امسال 
توانستیم جواب زحمات هواداران را بدهیم و برای مردم اصفهان خیلی خوشحال هستم 

و امیدوارم این روند قهرمانی ادامه دار باشد.
او ادامه داد: باید برنامه ریزی شود تا در پلی آف لیگ نخبگان آسیا نتیجه بگیریم. از 
شرایط ورزشگاه آزادی راضی بودیم و VAR هم به جذابیت بازی کمک کرد. یک فصل 

دیگر با سپاهان قرارداد دارم و با این باشگاه ادامه می دهم.
محمد کریمی کاپیتان ســپاهان تصریح کرد: خدا را شــکر بازی را خوب شروع 
کردیم و توانســتیم به گل دست یابیم. چند موقعیت دیگر هم برای گلزنی داشتیم 
که متأســفانه وارد دروازه نشــد. یکسری از مشکلات ایجاد شد و ما در کسب عنوان 
 قهرمانی در لیگ ناکام ماندیم و خدا را شــکر که در جام حذفی توانســتیم عنوان 

قهرمانی را از آن خود کنیم.

تیم فوتبال پرســپولیس ، در حال حاضر ســرمربی نــدارد و باید دید مدیران 
 باشــگاه در روزهای اینده چه تصمیمی برای این تیــم پرطرفدار خواهند گرفت . 
مدیریت باشگاه پرسپولیس برای انتخاب سرمربی جدید در یک آزمون دشوار قرار 
گرفته که برای بهترین، هوشــمندانه ترین و درست ترین انتخاب ممکن باید برخی 

ملزومات و مقدمات را رعایت کند:
اول- انتخاب ســرمربی پرســپولیس بایــد در درجه اول مطابــق و منطبق با 
فلســفه باشــگاه باشد. هر چند فلســفه باشگاه یک امر نانوشــته و ثبت نشده به 
حســاب می آید اما نمی توان نادیده اش گرفت. فوتبال مالکانه و داینامیکی که طی 
 ســال های اخیر در این تیم قوام یافته تا این تیم ضمن کســب جام های متوالی از 
حیث شکل فوتبالی که ارائه می دهد، تمجید شود، اتفاق کوچکی نیست که بتوان 

از آن عبور کرد.
مطابق با همین اصل پرسپولیس سرمربی ای با افکار تازه، پویا و فعال می خواهد. 
مربی ای که دنبال ذخیره پول در حساب بانکی اش برای روزهای بازنشستگی نباشد و 
 به پرسپولیس به عنوان یک هدف برای بیشتر دیده شدن و ثبت یک برگ طلایی در

 رزومه اش نگاه کند.
دوم- هیچ اشــکالی ندارد اگر باشــگاه پرســپولیس برای این انتخاب بزرگ از 
باشگاه های بزرگ اروپایی الگوبرداری کند. البته که صرفاً همه چیز و هر اتفاقی در 
باشگاه های حتی صاحبنام و موفق اروپایی صحیح و اصولی نیست یا منجر به نتایج 
درخشان نمی شــود اما جایگاه مدیرعامل، مدیر ورزشی و هیأت مدیره در انتخاب 
گزینه یا گزینه های نهایی باید کاملًا روشن و شفاف باشد و البته مدیرانی خارج از 
دایره این مدیران ارشد در باشگاه یا افراد اطراف باشگاه در اتخاذ این تصمیم بزرگ 

تأثیرگذار و عامل نباشند.

ســوم- واجب اســت که مدیران باشگاه پرسپولیس به آنچه در فضای مجازی و 
شبکه های اجتماعی می گذرد آگاه اما بی تفاوت باشند.

 شــاید واجب باشد که مدیران ارشد پرسپولیس درست مثل بازیکنان حرفه ای 
کــه قرار اســت وارد یک تورنمنت بزرگ شــوند، روی اصل کار متمرکز شــده و 
بــرای چنــد روز تا نهایی شــدن این انتخاب بــزرگ، به شــبکه های اجتماعی و 
 فضــای هواداری که بعضاً روی تصمیم های بزرگ مؤثر بوده و البته بعضاً از ســوی

از  بی توجــه  کامــلًا  و  نکننــد  پیــدا  ورود  می شــود،  کانالیــزه  واســطه ها   
 ایــن اتمســفر پرتلاطــم عبــور کنند.چهــارم- در شــعار مدیــران باشــگاه 
پرســپولیس بر عدم تأثیرپذیری از فضای واســطه گری و دلالیســم تأکید شده و 
آنها مصرند که هیچ گاه در چنین انتخاب هایی اســیر دســت واســطه ها نبوده اند 
 امــا واقعیت اینکه این مهم باید از شــعار به شــعور نیل کــرده و در واقعیت امر

 جاری و ساری شود.
 پرسپولیس به عنوان پرافتخارترین تیم لیگ برتر، یکی از دو تیم پرطرفدار فوتبال 
ایران و البته یکی از باشگاه های شناخته شده در سطح آسیا، آنقدر بزرگ و دارای اعتبار 
هست که نیازی به پرسه زدن دلال اطراف باشگاه برای معرفی ده ها گزینه که تنها به 
 سود خودشان فکر می کنند، نداشته باشد و باید اصول انتخاب خود را، نه بر اساس

 نزدیکی برخی از این واسطه ها به باشگاه بلکه بر مبنای فکری مدیرانش منطبق بر 
موارد پیش گفته جلو ببرد.

پنجم- باشگاه پرســپولیس صاحب کمیته فنی نیست و برای انتخاب سرمربی 
حتی کارگروهی هم تشــکیل نداده. متعاقب این ناســازگاری سیستماتیک و شنا 
خلاف جهت عرف، همه چیز در اوج هرج و مرج و در نازل ترین ســطح خود پیش 
می رود تا پرسپولیس به گزینه مدنظر خود دست یابد اما حالا که قرار نیست هیچ 
اصولی در کار باشــد، حداقل اینکه مدیران باشگاه برای چنین انتخابی باید نهایت 
وسواس، هوشمندی و دقت را در نظر گرفته و به شکلی عمیق به مهم ترین چالش 

پیش روی خود نگاه کنند. 
آنهــا باید این پروســه را بــه گونه ای پیش ببرنــد که انگار ایــن بزرگترین و 
آخرین انتخاب شــان در باشــگاه پرســپولیس با در نظر گرفتــن میلیون ها نگاه 
ریزبیــن و تابانده شــدن هــزاران نور شــفاف کننده روی تحرکات شــان خواهد 
بود؛ انتخابی که باید با وســعت دید و افق چندســاله پیش روی باشــگاه صورت 
گیــرد و چنانچــه منجر بــه برقرار ماندن لکوموتیو ســرخ روی ریــل قهرمانی و 
 موفقیت های ۸ ســال اخیر باشــد، یک پوئــن مثبت بــزرگ در کارنامه مدیران

 فعلی باشــگاه ثبت خواهد شد و شاید همین برای کسب نشان مقبولیت در ذهن 
جامعه فوتبال و هواداری کفایت کند.

این وضعیت ممکن اســت ناشــی از انتخابات ریاســت جمهوری پیش رو هم باشد و برخی 
پیش بینی می کنند که در پیش بودن انتخابات احتمالاً موجب شــده برخی تصمیم گیری های 

کلان در این باشگاه به تعویق بیفتد.
 براســاس اخباری که پیش تر به اطلاع رسید، قرار بود ترکیب هیأت مدیره باشگاه استقلال 
در هفته جاری مشــخص شود اما ســکوت هلدینگ خلیج فارس و نامشخص بودن مدیرعامل 
این باشــگاه سبب شده شــایعات تازه ای درباره مدیر آینده این باشگاه به گوش برسد. با توجه 
 به شــرایطی که اکنون کشــور با آن روبه رو اســت، هیچ بعید نیســت که هفته آینده نیز به

 همین منوال ادامه یابد تا رئیس جمهور مشخص شده و بعد از آن درباره وضعیت باشگاه استقلال 
تصمیم گیری انجام شود.

شاید هم رسیدگی به مسائل کلان کشور موجب شود باشگاه استقلال با همین منوال به کار 
خود ادامه دهد و فرشــید سمیعی که اکنون به عنوان سرپرست زمام امور را در دست دارد، در 
هفته های آتی نیز به همین وضعیت ادامه دهد تا مدیران ارشــد باشگاه استقلال درباره انتخاب 

مدیرعامل به جمع بندی نهایی برسند.
مدیــره  هیــأت  ترکیــب  بــودن  نامشــخص  اســت  ممکــن  میــان  ایــن   در 
باشگاه استقلال به طور جدی در وضعیت نیمکت استقلال نیز اثر گذار باشد و انتخاب سرمربی 

هم به درازا بکشد.
روز گذشته شایعه برکناری نکونام از سرمربیگری استقلال بیش از هر زمان دیگری به گوش 
رسید و قبل از آن نیز گفته شده بود که سرمربی استقلال باید ظرف ۴۸ ساعت پیش رو مشخص 
شــود. قطعاً همین ترکیب هیأت مدیره باشگاه استقلال و تصمیم گیران فعلی می توانند درباره 
انتخاب سرمربی به جمع بندی برسند و اگر قرار به ادامه کار با نکونام باشد، به وی اعلام خواهد 
شد و اگر هم در نهایت تصمیم گیران باشگاه استقلال به این نتیجه برسند که برای استقلال نیاز 
به انتخاب ســرمربی جدید است، این موضوع نیز اطلاع رسانی شده و تکلیف باشگاه استقلال با 

برخی موضوعات روشن خواهد شد.
آنچه مســلم است امروز و فردا شدن در اســتقلال به این تیم لطمه وارد خواهد کرد و یک 
پیش فصل پرالتهاب را به وجود خواهد آورد. لازم است که استقلال نیز به مانند پرسپولیس خیلی 
زود تکلیف خود را با سرمربی اش روشن کند. سرخ ها به سرعت درباره ماندن یا جدایی اوسمار 
به جمع بندی رسیدند و سراغ گزینه های جدید رفتند اما در استقلال اوضاع به گونه دیگری در 
حال پیشروی است و وضعیت نکونام هرگز مشخص نیست و هیچ کس در این باشگاه نمی داند 
که ســرمربی فصل پیش، ســرمربی فصل بعد هم هست یا خیر؟! حتی یکی از خبرگزاری های 
رســمی روز گذشته با تیتری سؤالی مدعی شــده که نکونام از باشگاه استقلال جدا شده است 
اما این خبر از ســوی مسئولان هلدینگ به تأیید نرسیده و از طرفی تکذیب هم نشده تا دامنه 

شایعات گسترش یابد.
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  تایید ماندن نکونام در استقلال
عضو کادر فنی فصل اخیر استقلال ادامه حضور 

سرمربی آبی ها در این تیم را تایید کرد.
ســاعاتی پس از اینکه اعلام شد جواد نکونام 
مجوزهای لازم برای ادامه فعالیت در فصل جدید 
را به دســت آورده و به کارش به عنوان سرمربی 
استقلال )احتمالا( ادامه خواهد داد، محمد نوازی 
هم این موضوع را تایید کرد. محمد نوازی که یکی 
از دستیاران جواد نکونام در فصل اخیر لیگ برتر 
بود، تصویری از این ســرمربی با در دست گرفتن 
پیراهن آبی و ستاره ها و لوگوی باشگاه استقلال 
را منتشر کرده تا به نوعی خبر از ادامه حضور وی 
در این تیم بدهد.نوازی که محبوبیت خاصی بین 
اســتقلالی ها دارد و در دوران بــازی و مربیگری 
جایگاه ویژه ای بین آنها داشته، حالا خبر از ادامه 
فعالیت جواد نکونام به عنوان سرمربی این تیم داد.

این اخبار در شــرایطی منتشر شده که هنوز 
باشگاه استقلال به طور رسمی خبر ادامه همکاری 

با جواد نکونام را اعلام نکرده است. 

  باشگاه استقلال به دنبال بازیکن خارجی
باشگاه استقلال این روزها به دنبال جذب چند 
بازیکن خارجی اســت. در حالی که بلاتکلیفی ها 
درباره جواد نکونام ســرمربی این تیم ادامه دارد، 
مسئولان باشگاه خود اقداماتی برای جذب بازیکن 
کرده و فیلم های مربوط به چند گزینه خارجی را 
مورد ارزیابی قرار داده اند. این درحالی است که بعد 
از شایعات روزهای اخیر هنوز خبری از توافق جواد 
نکونام با مسئولان هلدینگ خلیج فارس نیست 
و قطعاً مســئولان باشگاه تا زمان مشخص شدن 
ســرمربی فصل بعد استقلال، دست نگه خواهند 
داشــت تا گزینه های خارجی با نظر مســتقیم 
سرمربی جذب شوند. استقلال فصل قبل گوستاوو 
بلانکو، آرتورکوین یامگا، رافائل سیلوا و جلال الدین 
ماشاریپوف را به عنوان بازیکنان خارجی در ترکیب 
خود داشت و در حالی که هنوز تکلیف قرارداد این 
بازیکنان مشخص نیست، باید دید استقلال بعد از 
توافق یا عدم عقد قرارداد با نکونام چه تصمیمی 

درباره بازیکنان خارجی خواهد گرفت.

 گزینه خارجی برای جایگزینی حسینی
با جدی شدن جدایی سیدحسین حسینی از 
استقلال، نگرانی هایی بابت جایگزینی دروازه بان 
استقلالی ها بوجود آمده است. با بررسی گزینه های 
داخلی اینطور به نظر می رسد که دروازه بانان مطرح 
ایرانی مثل پیام نیازمند دروازه بان سپاهان و حسین 
پورحمیدی دروازه بان تراکتور، برای فصل بعد هم با 
این دو باشگاه قرارداد دارند و عملاً باشگاه استقلال 
قادر به جذب آنها برای جایگزینی حسینی نیست. 
در چنین شرایطی فقط گزینه های خارجی باقی 
می ماند و احتمالاً مسئولان باشگاه استقلال بعد از 
مشخص شدن تکلیف سرمربی تیم و قطعی شدن 
جدایی این دروازه بان، ســراغ گزینه های خارجی 

خواهند رفت.
 

  رضاییــان گزینه جدی نقل و انتقالات 
استقلال

باشگاه استقلال بشدت خواهان جذب رامین 
رضاییان مدافع ســپاهان اســت. رضاییان بعد از 
عملکرد خوبش در فصل بیست و سوم لیگ برتر، 
حالا پیشنهاداتی از تیم های اماراتی دارد اما در این 
میان باشگاه استقلال اسم این بازیکن را در لیست 
ورودی فصل بعد خود قرار داده است. از آنجایی که 
استقلال فصل قبل در خط دفاعی خود بی ثبات بود 
حالا مسئولان باشگاه قصد دارند با جذب او نقاط 
ضعف خط دفاعی را به خوبی بپوشــانند. هرچند 
هنوز تکلیف سرمربی تیم مشخص نیست و احتمالاً 
بعد از قطعی شدن جدایی یا ماندن نکونام درباره 
وضعیت رضاییان تصمیم قطعی گرفته خواهد شد. 
البته اینطور به نظر می رسد که چه نکونام بماند 
و چه نماند، رضاییان در لیســت باشگاه استقلال 

حضور خواهد داشت.
 

 کمترین تغییرات در خط دفاعی
اســتقلال برای فصل بعد کمترین تغییرات را 
در خط دفاع خود خواهد داشت. طبق شنیده ها 
احتمالاً خط دفاعی اســتقلال با وجود بازیکنانی 
مثل ایمان سلیمی، آرمین سهرابیان، محمدحسین 
مرادمند و رافائل سیلوا حفظ خواهد شد و استقلال 
تغییرات جزئی در این پســت خواهد داشت. به 
احتمال زیاد باشگاه در نقل و انتقالات بیشترین 
تغییرات را در خط میانی و هجومی خواهد داشت 
و تمرکز کمتــری روی جــذب مدافع می کند. 
این درحالی است که بســیاری از کارشناسان و 

پیشکسوتان استقلال معتقد هستند. 

 مکاتبه پرسپولیس با فیفا برای غرامت 
پورعلی گنجی

در بازی ایــران مقابل قطر بــود که مرتضی 
پورعلی گنجــی دچار پار گی رباط صلیبی شــد 
و فصلی که گذشــت را از دســت داد.باشــگاه 
پرســپولیس طبق مقررات و بــا توجه به قوانین 
حمایتی فدراســیون جهانی فوتبــال پس از این 
اتفاق، مکاتباتــی را با فیفا بــرای بهره مندی از 
پوشش مالی برای جبران خسارت از دست دادن 

بازیکنان انجام داد.



W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

8

دلار  58.820

یورو 64.380

پوند  75.550

درهم  16.220

لیر  1.810

سکه  تمام  40.150.000

سکه نیم  23.650.000

سکه ربع  15.750.000

سکه یک گرمی  6.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

تولید اولین خودروی برقی 
فراری با قیمت بیش از 500 
هزار دلار

یک منبع آگاه اعلام کرد کــه اولین خودروی برقی فراری 
حداقل ۵۰۰ هزار یورو )۵۳۵ هزار دلار( قیمت خواهد داشت زیرا 
این خودروساز لوکس برای افتتاح کارخانه ای آماده می شود که 
این مدل را تولید کند و می تواند تولید را تا یک سوم افزایش دهد.

 این برند ایتالیایی که به خاطر موتورهای بنزینی شــهرت 
دارد، اعلام کرد که اواخر ســال آینده یک خودروی برقی روانه 
بازار خواهد کرد و قیمت ارائه شده نشان می دهد که اطمینان 
دارد رانندگان فوق العاده ثروتمند برای آن آماده هستند و این 

در شرایطی است که رقبای بازار قیمت خودروهای الکتریکی را 
کاهش می دهند.

این خودروی اسپورت الکتریکی در مسیر عرضه در سه ماهه 
چهارم سال ۲۰۲۵ قرار دارد.این منابع همچنین به رویترز گفتند 
که دومین فراری برقی در حال تولید است. اگرچه هنوز در مراحل 
اولیه خود است. به گفته این منابع، پس از تولید کمتر از ۱۴هزار 
دستگاه خودرو در سال گذشته، انتظار می رود تولید کارخانه به 

حدود ۲۰ هزار دستگاه برسد.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
 شرکت توزیع : نشر گستر 
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امضای 12 
قرارداد بین المللی 
برای احیای 
دیپلماسی نفت
دولت سیزدهم تلاش کرد 
در طول حدود سه سال 
گذشته صنعت نفت را در 
سطح بین المللی احیا کند و 
در این راستا با امضای بیش 
از 12 قرارداد بین المللی در 
این زمینه قدم های بزرگی 
برداشت.

  اینفوگرافیک

نسخه فول آپشن سایپا اطلس که به گفته برخی از افراد، رقیب 
جدی پژو ۲۰۶ تیپ ۲ و حتی ۲۰۷ به حســاب می آید و همزاد 
کوییک و تیبا است، سرانجام معرفی شد. در آخرین مطلب از سری 
اخبار خودرو گجت نیوز به سراغ معرفی مشخصات فنی، قیمت 
احتمالی و آپشن های جدید سایپا اطلس آپشنال خواهیم رفت.

 مشخصات فنی سایپا اطلس آپشنال
زیر کاپوت این خــودرو همچنان می توانید پیشــرانه چهار 
 M15L ســیلندر تنفس طبیعی ۱.۵ لیتری 8 ســوپاپ که با کد
شــناخته می شــود را پیدا کنید. توان موتور اطلس فول آپشن 
 بــه ۹۰ اســب بخار قدرت و ۱۳۷ نیوتن متر  گشــتاور اســت

 که تمام این توان از طریق گیربکس دستی ۵ سرعته به راننده 
تحویل می شود. همچنین سایپا اطلس آپشنال اتوماتیک CVT هم 
به زودی و رسما معرفی خواهد شد. این پیشرانه به نوعی موتور 
 S اصلاح شده ای از محصولات قبلی سایپا مانند کوییک و ساینا

تیپ DA به حساب می آید.

 معرفی اطلس سایپا فول آپشن
به علاوه بد نیســت بدانید که سایپا اطلس در سال جاری و 
با چهار  تریم مختلف یعنی تریم های G و S )گیربکس دســتی( 
و L و E )گیربکــس اتوماتیــک( راهــی بازار خواهد شــد که از 
میــان آن ها، تریم های E و G عضو خانواده آپشــن دارها خواهند 
بــود. این نکته را هم فراموش نکنید که ســایپا اطلس برقی هم 
در قامــت یک خودرو هاچبک کانســپت، در ســبد محصولات 
 این شــرکت حضور دارد و شاید طی  ســال های جاری، به خط

 تولید انبوه هم راه پیدا کند!

 امکانات اطلس فول آپشن
در ادامه ســعی می کنیم تا لیســت کاملی از آپشن، امکانات 
رفاهی و آپشــن های سایپا اطلس آپشنال را در اختیار شما قرار 
دهیم؛ هرچند که اصلی ترین تفاوت این نسخه با مدل استاندارد، 
اضافه شدن صندوق پران برقی و دوربین ثبت وقایع و چند مورد 

دیگر است که در ادامه می خوانیم:
سیستم کنترل پایداری

ریموت جدید
سنسور فشار باد لاستیک

دستیار حرکت در سربالایی

مولتی مدیا ۷ اینچی
کروز کنترل

دوربین دنده عقب
کامپیوتر سفری

سقف و ستون با جنس جیر
چرم کوبی فرمان

ریل های سقفی
سقف دو رنگ

چرم کوبی رودری ها
تودوزی صندلی ها با رنگ جدید

کفی زیرپایی سه بعدی
سانروف

کنسول وسطی
شیشه جانبی دودی

شیشه جلو سولار
تغییر رنگ جلو پنجره

دستگیره های در با طرح استیل
جک درب صندوق برقی

دوربین ثبت وقایع
ردیاب ماهواره ای
گرمکن صندلی
آینه تاشو برقی

آینه های جانبی دو رنگ
برف پاک کن شیشه عقب

 مزایا
آپشن های بیشتر نسبت به نسل های قبلی

سقف با جنس جیر
موتور تنفس طبیعی و سازگار با بنزین ایران

گستردگی نمایندگی های پس از فروش

 معایب
پیشرانه 8 سوپاپ

کیفیت نه چندان مطلوب قطعات کابین
در حال حاضر کاتالوگ رســمی سایپا اطلس آپشنال منتشر 
نشده است اما می توانید تغییرات رسمی و دقیق این محصول را 

در کاتالوگ بالا تماشا کنید.

 طراحی ظاهری و ابعاد
اندازه و ابعاد سایپا اطلس آپشنال شامل ۴۰۲۰ میلی متر طول، 
۱۶8۵ میلی متر عرض و ۱۵۴۰ میلی متر ارتفاع می شود و فاصله 
محوری آن هم به ۲۴۱۰ میلی متر  می رسد و حجم فضای صندوق 
عقب این خودرو ۲8۵ لیتر خواهد بود. از مهم ترین تغییرات ظاهری 
در چهره و هندسه اطلس آپشنال می توان به تغییر رنگ جلوپنجره 
و اضافه شدن طرح استیل به دستگیره های در خودرو اشاره کرد.

 طراحی داخلی و کابین
کابین و داشبورد سایپا اطلس آپشنال میزبان یک مولتی مدیا 
۷ اینچی با فرمت ایستاده است و در قسمت پشت آمپر آنالوگ هم 
می توانید کامپیوتر سفری را پیدا کنید. از اصلی ترین تفاوت های 
کابین و اتاق اطلس فول آپشن با نسخه های معمولی می توان به 
تریم داخلی و چرم کوبی فرمان و رودری ها اشــاره کرد و سقف 

و ستون هم اکنون از جنس جیر است.

 قیمت سایپا اطلس آپشنال و تاریخ ورود به بازار
در حال حاضر هیچ اخبار رســمی و اطلاعات دقیقی در این 
مورد منتشــر نشده اســت اما حدس می زنیم که قیمت اطلس 
فول آپشــن دستی تقریبا در بازه ۴۵۰ میلیون تومان باشد و به 
طبع قیمت اطلس آپشنال اتوماتیک CVT گرانتر هم خواهد بود. 
گفته می شــود که تاریخ فروش و زمان عرضه سایپا اطلس فول 
آپشــن به بازار احتمالا طی ســال جاری است و شرایط و نحوه 
فروش ســایپا اطلس آپشنال هم به احتمال خیلی زیاد از طریق 
ســامانه یکپارچه خواهد بود. همچنین بد نیســت اشاره کنیم 
که دســت خریداران در انتخاب آپشن های مختلف این خودرو 
کاملا باز اســت و می توانند طبق ســلیقه و نیاز خود، آپشن ها 
 و امکانــات خاصی را انتخاب یا حذف کنند و مبلغ متناســب با 

بودجه خود را بپردازند.

 تفاوت سایپا اطلس آپشنال با نسخه های معمولی
از مهم ترین تفاوت  های اطلس فول آپشن با نسخه های معمولی 
ایــن خودرو هاچ بک می توان به تغییرات جزئی در جلوپنجره و 
رنگ جدید، دستگیره های طرح اســتیل درب ها، صندوق پران 
برقی، ســقف و ســتون جیر کابین، تودوزی، چرم کوبی فرمان 
 و رودری هــا، ردیاب ماهواره ای و دوربین ثبت وقایع و شیشــه

 دودی اشاره کرد.

عاطفه دهقانی  |     شرکت سایپا در حاشیه نمایشگاه قطعات خودرو تهران از اطلس آپشنال با امکانات رفاهی و آپشن های بیشتر رونمایی کرد.

سایپا اطلس آپشنال و 
بهای نفت در معاملات روز پنج شــنبه بازار آسیا که مشخصات فنی 

معاملــه گران منتظر آمار ذخایر آمریــکا بودند، تغییر 
چندانی نداشت و زیر قله ۷ هفته ایستاد.

 بهای معاملات نفــت برنت برای تحویل در اوت، با 
۹ ســنت افزایش، به 8۵ دلار و ۱۶ سنت در هر بشکه 
رسید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا 
برای تحویل در ژوئیه که روز پنج شنبه منقضی می شود، 
۱۵ سنت کاهش یافت و به 8۱ دلار و ۴۲ سنت در هر 

بشکه رسید.
به دلیل تعطیلات عمومی در آمریکا، معاملات وست 
تگــزاس اینترمدیت در روز چهارشــنبه، قیمت نهایی 
نداشــتت. قرارداد تحویل اوت این شاخص، با ۱۵ سنت 

کاهش، به 8۰ دلار و ۵۶ سنت در هر بشکه رسید.
بهای نفت برنت در ابتدای معاملات روز پنجشــنبه 
که بازار به هضم خبر پیشــروی تانک های ارتش رژیم 

صهیونیستی در غزه پرداخت، بالا رفت.
ساکنان و پزشکان فلسطینی گفتند نیروهای رژیم 
صهیونیســتی با حمایت تانک ها، هواپیماهای جنگی و 
پهپادها، به پیشروی در شــهر رفح ادامه داده و هشت 

نفر را کشتند.
پریانکا ساچدوا، تحلیلگر ارشد بازار در شرکت فیلیپ 
نووا اظهــار کرد: بازار انتظار دارد تشــدید جنگ غزه، 
عرضــه نفت از خاورمیانه را تحت تاثیر قرار دهد. با این 
حال، نگرانی ها نســبت به رشد ذخایر، نگرانی ها نسبت 
به تشدید تنش های ژئوپلیتیکی را در حال حاضر تحت 

الشعاع خود قرار داده است.
بر اســاس گزارش رویترز، انتشار آمار رسمی ذخایر 
نفت و ســوخت آمریکا از ســوی اداره اطلاعات انرژی، 
به دلیل تعطیلات ملی، به تاخیر افتاده و قرار است روز 
جاری منتشر شود. طبق آمار موسسه امریکن پترولیوم، 
ذخایر نفت آمریکا در هفته منتهی به ۱۴ ژوئن، به میزان 
۲.۲۶۴ میلیون بشــکه افزایش یافته، اما ذخایر بنزین 

کاهش داشته است.

قیمت طلا امروز پنجشنبه )۲۰ ژوئن( افزایش یافت 
زیرا فعالیت های اقتصــادی ضعیف ایالات متحده باعث 
افزایش انتظارات مبنی بر کاهش نرخ بهره توسط فدرال 

رزرو در سال جاری شد.
 بهــای هر اونس طلا با ۰.۲ درصد افزایش به ۲۳۳۱ 
دلار و ۳8 سنت رسید. قیمت طلای آمریکا با ۰.۱ درصد 

کاهش به ۲۳۴۵ دلار رسید.
با توجه به داده های اخیر نشان دهنده اعتدال در بازار 
کار و فشــار قیمت ها، فدرال رزرو آمریکا به دنبال تأیید 
بیشتر اســت که تورم در حال کاهش است زیرا آنها با 
احتیاط به سمت چیزی که بیشتر انتظار دارند کاهش یا 
دو نرخ بهره تا پایان سال جاری است، هدایت می شوند.

اداره سرشماری وزارت بازرگانی ایالات متحده اعلام 
کرد که خرده فروشی ایالات متحده در ماه گذشته ۰.۱ 
درصد افزایش یافته اســت. اقتصاددانان شرکت کننده 
در نظرسنجی رویترز پیش بینی کرده بودند که فروش 

خرده فروشی در ماه می ۰.۳ درصد افزایش یابد.
سرمایه گذاران اکنون روی مطالبات بیکاری هفتگی و 
شاخص های مدیران خرید در روز جمعه متمرکز شده اند 
که می تواند وضوح بیشــتری در مورد مصرف و قدرت 

اقتصادی ارائه دهد.
آستن گولســبی، رئیس بانک فدرال رزرو شیکاگو، 
روز سه شنبه آخرین نرخ تورم قیمت مصرف کننده را 
عالی خواند و گفت که پتانسیل کاهش بیشتر تورم در 
 CME FedWatch سال جاری را می بیند.بر اساس گزارش
Tool، معاملــه گران در حال حاضر با احتمال ۶۶ درصد 
کاهش نرخ بهره در ماه سپتامبر قیمت گذاری می کنند. 
نرخ بهره پایین تر، هزینه فرصت نگهداری شمش بدون 
بــازده را کاهش می دهد.بانک مرکزی بریتانیا به دنبال 
این اســت که نرخ بهره را در بالاترین حد خود در ۱۶ 
سال گذشته یعنی ۵.۲۵ درصد نگه دارد، زیرا فشارهای 

تورمی اساسی ثابت می شود.

قیمت نفت زیر قله 
هفته ای ایستاد

ضعف اقتصادی آمریکا 
نردبان طلای جهانی شد

پژوهشــگران »دانشگاه ایالتی واشنگتن« یک 
حســگر جدید را با فناوری چاپ سه بعدی ابداع 
کرده اند که می تواند بیماری های رایج مانند بیماری 

کلیوی را از عرق بدن تشخیص دهد.
 یک فناوری پوشیدنی سنجش سلامت می تواند 
سطح مواد بیوشیمیایی مهم را در عرق به طور قابل 

اطمینان هنگام ورزش روزانه اندازه گیری کند.
به نقل از میراژ نیوز، این فناوری چاپ سه بعدی 
که در »دانشگاه ایالتی واشنگتن«)WSU( ابداع شده 
اســت، روزی می تواند به یک روش ســاده و غیر 
تهاجمی برای ردیابی وضعیت سلامت و تشخیص 
بیماری های رایج ماننــد بیماری کلیوی، دیابت، 
نقرس یا بیماری قلبی تبدیل شود.پژوهشــگران 
با کمک این فناوری پوشــیدنی توانستند سطح 
گلوکز، لاکتات و اسید اوریک داوطلبان و همچنین 
میزان تعریــق آنها را هنگام ورزش به طور دقیق 
کنترل کنند.»چوچو چن«دانشجوی مقطع دکتری 
دانشگاه ایالتی واشنگتن و پژوهشگر ارشد این پروژه 
گفت: دیابت یک مشــکل بزرگ در سراسر جهان 
است. من معتقدم که چاپ سه بعدی می تواند در 
زمینه مراقبت های بهداشــتی تفاوت ایجاد کند و 
می خواستم ببینم آیا می توانیم چاپ سه بعدی را 
با روش های تشخیص بیماری ترکیب کنیم تا یک 

فناوری را مانند این نمونه ارائه دهیم.
عرق بدن حــاوی بســیاری از متابولیت های 
مهم است که می توانند وضعیت سلامتی را نشان 
دهند اما بر خــلاف نمونه گیری خون، به صورت 
غیر تهاجمی به دســت می آیــد. »کایان کیو«از 
پژوهشــگران این پروژه گفت: میزان تعریق یک 
پارامتر مهم و شاخص فیزیولوژیکی برای سنجش 
سلامتی است.پژوهشگران خاطرنشان کردند که 
میزان مواد شــیمیایی در عرق، بســیار ناچیز و 
اندازه گیری آن دشــوار است. اگرچه حسگرهای 
دیگری نیز برای بررســی عرق ساخته شده اند اما 
آنها پیچیده هستند و ساخت آنها به تجهیزات و 
تخصص ویژه نیاز دارد. حسگرها باید انعطاف پذیر 
و کشش پذیر باشند.»آنی دو«از پژوهشگران این 
پروژه گفت: اســتفاده از کاتالیزورهای تک اتمی 
برای افزایش حساســیت و دقت حسگر، یک ایده 

جدید است.

پژوهشگران استرالیایی، یک نرم افزار مبتنی بر 
هوش مصنوعی را برای تلفن همراه ابداع کرده اند 
که با بررسی حرکات صورت می تواند ابتلا به سکته 
را تشخیص دهد. اگر یک شخص به سکته مغزی 
دچار شود، هر چه زودتر مراقبت های پزشکی مناسب 

را دریافت کند، نتیجه بهتری می گیرد.
بــه نقل از نیو اطلس، یک فناوری جدید تلفن 
همراه هوشمند ممکن است تضمین کند که بیمار 
می تواند زودتر از مراقبت های پزشــکی مناســب 
برخوردار شــود. این فناوری نشان می دهد که آیا 

بیمار واقعا سکته کرده است یا خیر.
علائم سکته مغزی اغلب پنهان یا مبهم هستند. 
در چنیــن مــواردی، بیماران پس از رســیدن به 
بیمارســتان باید به کمک یک مجموعه آزمایش 
ارزیابی شوند. اگر آزمایش ها نشان دهند که سکته 
مغزی رخ داده اســت، درمان آغاز می شــود. اگر 
پزشکان بدانند که یک بیمار قبلا به عنوان یک مورد 
ابتلا به سکته تأیید شده است، می توانند درمان را 

به محض رسیدن بیمار به بیمارستان آغاز کنند.
اینجاســت که فناوری آزمایشــی تلفن همراه 
هوشــمند وارد می شــود. یک نرم افزار جدید که 
توســط گروهی از دانشمندان »مؤسسه سلطنتی 
فناوری ملبورن« توســعه یافتــه، از الگوریتم های 
هوش مصنوعی برای تحلیل ویدئویی از چهره بیمار 
استفاده می کند که در حال لبخند زدن است. اگر 
مشخص شود که حرکات عضلات صورت بیمار بیش 
از اندازه نامتقارن هستند، نرم افزار هشدار می دهد که 
بیمار اخیرا سکته را تجربه کرده است.این نرم افزار از 
سیستم رمزگذاری حرکت صورت استفاده می کند 
کــه در آن حالت های صورت براســاس حرکات 
عضلانی آنها طبقه بندی می شوند.»گیلرمه کامارگو 
دی اولیویرا«پژوهشگر ارشد این پروژه گفت: یکی از 
پارامترهای کلیدی که بر افراد مبتلا به سکته تأثیر 
می گذارد، این است که عضلات صورت آنها معمولا 
یک طرفه می شوند و یک طرف صورت متفاوت از 

طرف دیگر عمل می کند.

حسگری که بیماری کلیوی را 
از عرق بدن تشخیص می دهد

تشخیص سکته با تلفن همراه 
در چند ثانیه
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